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anatul

Este bine să știți...
      În această perioadă de pandemie, jurnalul interregional „Banatul” este singurul jurnal care ajunge cu o consecvență lunară la cititori din patru județe!

Îngerii      

Tu n-ai văzut niciodată îngeri, pentru că înge-
rii vin numai după ce adorm copiii şi pleacă 
atunci când copiii încep să-şi deschidă ochii. 

Nu s-au dezlipit bine genele, şi îngerii au și zbu-
rat. Fiecare copil are un înger al lui care-i poartă 
de grijă când mama doarme, obosită. Dar și mama 
doarme iepureşte și îngerul stă bine de pază. Dacă 
n-ar fi îngeri, copiii ar uita să se mai scoale și nici 
nu ar visa frumos. Îngerii, noaptea, ca să nu li se 
urască, se joacă în somn cu fetițele și cu băieții, îi 
descântă, îi farmecă și-i fac să vadă-n cer, în lumea 
poveștilor frumoase. Căci şi în somn li s-ar urî co-
piilor, dacă nu ar fi îngerii să li se arate.  

Când vine noaptea, coboară din cer întâi stol-
urile, ca porumbeii, și după ei se arată și Dumne-
zeu, care se ferește atât de lumina soarelui, cât și 
de a ferestrelor, unde lucrează omul cu condeiul 
pe hârtie. Când trece Dumnezeu pe la spatele lui, 
zâmbește, și omul se simte mai însuflețit de do-

goarea răcoroasă, neștiută, a trecerii  lui Dumne-
zeu pe lângă zid și fereastră.  

 Cum crezi tu că s-ar deschide florile și ar face 
bucatele spic, dacă nu ar veni în fiecare noapte 
îngerii și Dumnezeu să ajute munca oamenilor 
de peste zi?  Îngerii vin, dezmiardă copiii și ies 
binișor în câmp și în grădini, ca să sufle-n flori 
și să le deschidă. În florile de mac, se găsesc de 
multe ori câteva albine, care n-au avut timp să se 
întoarcă la prisacă. Le iau adormite, fără să ştie, 
ca și copiii, și le duc la stupii lor, pe întuneric. Ca 
să vadă, îngerilor le este de ajuns sticlirea scân-
teilor din stele. Ştii câte stele sunt pe cer? Câte 
și îngeri. Stelele arată fiecărui înger locul unde 
trebuie să se întoarcă, după ce a isprăvit. Dacă 
n-ar fi semnul lor, îngerii s-ar încurca prin în-
tuneric și i-ar prinde lumina zilei pe pământ, și 
ar fi foarte rău, căci ar muri toți de sfârșeală și ar 
rămânea copiii fără de îngeri și n-ar mai fi cine să 

trezească florile albastre. Cine ar număra atunci 
bătăile de inimă ale copiilor? Şi cine ar frământa 
atâtea boabe de struguri și le-ar pune-n ciorchini, 
pentru copii? Un înger face cât patru, cinci boabe 
pe noapte, și, fără îngeri, podgoriile s-ar sălbăticii.

Mai rău e o singură dată, atunci când, prea 
osteniți, îngerii se culcă în pat cu copiii și adorm 
lângă ei. Ce se întâmplă e greu de spus, dar așa se 
face că moare un copil. Îngerul uită să-i numere 
inima și să-și dea din aripi adierile de noapte, 
care-l țin viu până ce pruncul se deșteaptă. Scapă 
șirul și adoarme pe inima lui mică şi sperioasă, 
ca pe o rândunică și o strivește. E pedeapsa în-
gerului să moară, -  și moare și copilul, care nu 
poate trăi fără înger. Şi tot atunci moare din fie-
care floare câte una, din toate florile de pe lume: 
un mărgăritar, o tufănică, o garoafă, o lalea și un 
ochi cu pleoapele albe, de mușețel...

Tudor ARGHEZI 

Tatăl meu      
Ioan ALEXANDRU 
Pe câmp la plug pe tatăl meu îl văd  
Sub o răchită strâmbă la fântână  
Cu lingura de lemn în hârbul gol  
Şi-un sloi de mămăligă într-o mână  

Seceta se simte şi-n bocanc  
Şi-n scorbaciul luciu pe cormană  

Ciormoieji şi broaşte de nămol  
Mâncă ţărâna goală transilvană  

Pe un colţ de sumănică rupt  
Adormit-a bietul meu părinte  
Prin cămaşe-n piele se zăresc  
Coastele ca vreascuri pe morminte  

Cât un ochi de şipot năduşit  
Pâlpâie pe frunte-o-ncrengătură  
Albăstruie cât un fir de vis  
Furişat pe plug sub arătură  

Colţul gurii s-a întredeschis  
Şi un strop de apă se prelinge  

Peste crucea mâinii în pământ  
Şi amurgul îl preface-n sânge  

 Peste dealul sterp dintre păduri  
Se aude clopotul de seară  
Umbra tatii trează lângă plug  
Îngenunche stelele de vară .

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

A fost odată ca niciodată, acum 
aproape o sută de ani, pe vremea 

când moşia Kende era parcelată şi primele 
15 case se ridicau pe cele 35 de iugăre ca-
dastrale. Numele era Colonia Kende și anul 
este 1905. Peste nici 20 de ani, iugărele 
construite se ridică la 3.888, iar locuitorii la 
7.682, ce stau în 1.580 de case: români, ger-
mani, sârbi, evrei. Numele se schimbă: prin 
mijlocul cartierului trece Calea Chişodei, 
iar zona se numeşte Chişoda Nouă. Nu după 
multă vreme însă, cartierul îşi primeşte nu-
mele: Fratelia.

Cartierul își ridică biserici: două cato-
lice, una reformată și una ortodoxă română, 
mai târziu. Are școală primară, mai multe 
în timp, cluburi sportive, mai multe fabrici: 
una dintre platformele industriale de mai 
târziu aici se ridică. Din anul 1948 devine 
cartier al oraşului. O linie de tramvai (azi linii-

le 7 şi 9) leagă Fratelia de centru; linii care mai 
păstrează, pe anumite porţiuni, romantismul şi 

parfumul vremurilor de altădată.
Blocurile îşi fac apariţia: sunt de fapt 

primele blocuri de pe Calea Şagului de 
prin anii 1968-1969, unde vor fi cazaţi 
artiştii urbei. În spatele blocurilor lamă de 
azi se ascund aceste blocuri, cu scuaruri şi 
verdeaţă. Ici, colo, se mai observă căsuţe 
frumoase, aşezate pe străzi pietruite, cu 
vegetaţie abundentă. Undeva, la ieşirea spre 
Şag, era pe vremuri casa vamală nr. 10, loc 
important pentru toţi negustorii. Azi, mo-
numentul „Apărătorii Banatului”, pasajul 
peste calea ferată şi platforma industrială 
completează imaginea unui cartier în care 
tradiţia se îmbină (doar uneori armonios) 
cu modernismul.

Dacă vreodată, turistule, te rătăceşti 
prin Fratelia, cugetă la numele acesteia, 
citeşte numele străzilor (aceleaşi de la în-
ceputuri - excepţie fac marile artere) și 
urmăreşte stilurile în care au fost proiectate 

frumoasele clădiri ale aşezării.

Timiºoara de altãdatã
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Reabilitarea Centrului Civic al Oraşului Jimbolia  
Primăria Jimbolia va depune proiectul cu titlul 

„Modernizarea și reabilitarea Centrului civic în 
Orașul Jimbolia, județul Timiș” pentru obținerea unei 
finanțări europene. Agenția de Dezvoltare Regiona-
lă Vest (ADR Vest) va elabora Ghidul finanțatorului 
și va lansa apelul de depunere de proiecte pentru 
Axa 6 – Regenerare urbană, din cadrul Programului 
Operațional Regional 2021-2027 (POR) în cursul anu-
lui viitor (2022). Până atunci însă, Primăria Jimbolia a 
întocmit în luna august 2020 o fișă de proiect de pre-
zentare, care a fost selectată spre finanțare în luna oc-
tombrie 2020. Pentru aceasta, în luna februarie 2021, 
s-a încheiat un parteneriat cu ADR Vest prin care se 
va asigura finanțarea nerambursabilă a redactării Stu-
diului de fezabilitate și a Proiectului tehnic pentru 
Centrul civic. Acest proiect ar urma să beneficieze de 
finanțare nerambursabilă prin Programul Operațional 
Asistență Tehnică 2014- 2020 (POAT), în cuantum de 
451.319,40 lei, iar Primăria Orașului Jimbolia ar urma 
să contribuie cu 9.210,60 lei. Aceste studii ar trebui să 
fie finalizate până la încheierea anului 2021, cu toate 
avizele necesare obținute. Pentru creionarea proiectului 
vor avea loc mai multe întâlniri cu echipa de proiectanți 
cu scopul identificării celor mai bune soluții și va urma 
o prezentare a studiului de elaborare în Consiliul Local, 

iar apoi va fi lansată invitația pentru dezbatere publică. 
Dacă toate cele planificate vor decurge conform grafi-
cului, în anul 2022, când se va deschide finanțarea pe 
Axa 6 din POR 2021-2027, Primăria Jimbolia va avea 
deja Proiectul tehnic realizat și aprobat de finanțator, 
urmând să redacteze Cererea de finanțare pentru soli-
citarea unor fonduri nerambursabile de aproape 5 mili-
oane de euro. Aceste demersuri prealabile ar avea rolul 
de a scurta perioada de evaluare a Cererii de finanțare 
și, prin urmare, realizarea mai rapidă a investiției pro-
puse. Proiectul prevede modernizarea străzii Republi-

cii, de la Gară până la intersecția cu strada Albinelor. 
Se conturează trei sectoare distincte: de la Gară până 
la strada Calea Timișorii, sectorul cuprins între strada 
Calea Timișorii și străzile Lorena/Gheorghe Doja, de 
aici până la strada Albinelor. Este prevăzută crearea de 
zone pietonale pentru reducerea numărului de autove-
hicule care tranzitează zona centrală, dar și crearea de 
sectoare omogene care să sprijine circulația ciclistă. 
De asemenea, se dorește dotarea zonelor de interes cu 
echipamente și elemente de mobilier urban integratoare 
de tehnologie verde (stâlpi de iluminat cu panouri foto-
voltaice) și încurajarea colectării selective a deșeurilor 
prin echiparea spațiilor publice cu coșuri de gunoi spe-
cifice fiecărei categorii, precum și regenerarea zonelor 
verzi prin plantarea de arbori și arbuști și amenajarea 
de alei care să tranziteze aceste zone. Proiectul prevede 
și amenajarea unei parcări pentru autoturisme care va 
include și locuri speciale pentru autovehicule electrice. 
În zona Parcului Central vor fi create spații verzi noi și 
alei pietonale. În acest scop, în data de 9 aprilie 2021 
s-a deplasat la Jimbolia o delegație a ADR Vest care a 
parcurs, împreună cu delegații Primăriei Jimbolia și cu 
cei ai proiectantului, traseul propus spre modernizare 
pentru a stabili anumite aspecte legate de dezvoltarea 
proiectului. 

Investiţii în zona bălţilor

În data de 2 aprilie 2021, a fost semnat Contrac-
tul de finanțare pentru proiectul: „Reabilitarea 

ecosistemelor și conservarea valorilor naturale în Jimbo-
lia și Kikinda”, acronim: ECOLAKES finanțat prin Pro-
gramul INTERREG IPA de Cooperare Transfrontalieră 
România – Serbia. În cadrul acestui proiect Orașul Jim-
bolia are calitatea de lider de proiect, iar partener este 
orașul Kikinda din Serbia. Obiectivul principal al pro-
iectului îl constituie îmbunătățirea protecției mediului și 
a durabilității în regiunea transfrontalieră prin reabilita-
rea siturilor de mediu și sensibilizarea opiniei publice cu 
privire la problemele de ordin ecologic. Proiectul face 

parte dintr-un șir de proiecte în care suntem parteneri cu localitatea Kikinda, oraș cu care Jimbolia este înfrățit, 
iar cooperarea dintre autoritățile locale este deja tradiție. Prin prezentul proiect se vor realiza următoarele: • lucra-
rea: ,,Reabilitarea habitatelor acvatice şi amenajarea spaţiilor de agrement în zona lacurilor din Jimbolia” 
prin care se vor efectua lucrări de ecologizare a lacurilor și de consolidare a malurilor; • studiu: „Rolul canalelor 
de centură HCN232 și HCN305 ca factori potențiali pentru protecția și conservarea habitatelor acvatice din zona 
lacurilor jimboliene”; • observator de păsări (construcție din lemn); • dezvoltarea unei zone de socializare pentru 
iubitorii de natură și aer curat. De asemenea, au fost prevăzute activități și întâlniri care au ca scop îmbunătățirea 
cooperării instituționale în domeniul mediului înconjurător. Valoarea totală a proiectului este de 787.736,97 euro 
din care orașului nostru îi revin 374.659,85 euro. Termenul de finalizare a proiectului este octombrie 2022. În data 
de 21 aprilie a avut loc conferința de lansare a proiectului, organizată de partenerul din Serbia, Orașul Kikinda. La 
această conferință on-line au participat reprezentanți ai ambilor parteneri din cadrul proiectului.

Amenajare alei pietonale
S.C. Peisaj Hosta S.R.L. a efectuat lucrări de 

reparații la trotuarele aflate la intersecția străzi-
lor Ștefan cel Mare cu Calea Timișorii, respec-
tiv Liviu Rebreanu cu Peter Jung. Aceste lucrări 
au fost finanțate din bugetul local al Orașului 
Jimbolia.

Peste 1.500 de metri de şosea vor fi reabilitaţi 
Reabilitarea celor peste 1.500 de metri de șosea 

se realizeză în cadrul proiectului „Creșterea 
mobilității prin dezvoltare rutieră în Banat” IBC 2. În 
luna august 2019 a început implementarea proiectului 
„Creșterea mobilității prin dezvoltare rutieră în Banat” 
IBC 2, finanțat de Uniunea Europeană prin Programul 
INTERREG IPA de Cooperare Transfrontalieră Româ-
nia-Serbia și cofinanțat de statele partenere în program. 
Cei patru parteneri din cadrul programului sunt: Regia 
Publică de Drumuri Serbia – lider de proiect, localitățile 
Jimbolia din România, Kikinda din Serbia și Asociația 
pentru Dezvoltare Socio-Economică Regională a Ba-
natului din Serbia. Obiectivul principal al proiectului 
îl constituie contribuția adusă la o mobilitate sporită în 
zona eligibilă transfrontalieră, prin îmbunătățirea stan-
dardelor de calitate în serviciile de transport public. În 
acest sens, partenerul român va reabilita căile de ac-
ces la Drumul Național nr.59 C în Jimbolia, drum care 

duce la punctul de trecere a frontierei Nakovo – Lunga. 
Tronsoanele reabilitate, având o lungime totală de peste 
1500 metri, vor fi realizate pe Calea Mărășești și Str. 
Ioan Slavici. Contractul pentru executarea lucrărilor de 
„Reabilitarea căilor de acces la Drumul Național nr. 59 
C din Jimbolia” a fost semnat, firma desemnată fiind 

SC Group D.C.M. SRL din județul Timiș. Lucrările de 
reabilitare au început în luna aprilie, urmând a se finali-
za până la sfâșitul lunii iulie 2021. Finalizarea proiectu-
lui va genera atât o îmbunătățire a calității vieții pentru 
locuitorii orașului Jimbolia, cât și creșterea interesului, 
prin facilitățile generate de reabilitarea infrastructurii 
rutiere, pentru agenții economici.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„ACOT”  
 Dr. Ing. Ilie VLAICU, Director general Aquatim

În arhiva Aquatim 
se păstrează un do-

cument interesant pentru 
perioada interbelică: Statu-
tul „ACOT”. Extrem de mi-
nuţios elaborat, acest statut 
oferă detalii practice care nu 
mai sunt cunoscute azi. În  
98 de pagini și având 184 de 
articole, Statutul „ACOT” 
este extrem de interesant și 
ne permitem să extragem 

câteva reguli, prezentate în cele ce urmează. 
Patrimoniul regiei publice comerciale „ACOT” îl 

formează: stabilimentele și instalaţiunile de alimentare 
cu apă și canalizare, cu toate captările, conductele de 
apă, electricitate sau de altă natură, cu rezervoarele, cu 
toate canalele, stabilimentele de spălare și transborda-
re, cu magaziile, teritoriile și orice alte obiecte, inclu-
siv inventarul viu și mort, afectate alimentării cu apă și 
scurgerii apelor și exploatate.  

 „ACOT” deservește populaţia orașului cu apă de 
subsol și apă din Bega. Dacă apa de subsol slujește 
la acoperirea trebuinţelor casnice și are o calitate 

ireproșabilă, apa de Bega servește doar la udarea te-
renurilor publice și doar în mod exceptional la uda-
rea grădinilor particulare și a fântânilor arteziene. 
Totodată, asigură nevoia de apă industrială. „ACOT” 
este condusă de un Consiliu de Administraţie al cărui 
președinte este primarul Timișoarei. Directorul este 
obligatoriu membru al acestui consiliu. Articole ex-
trem de precise arată statutul angajaţilor care sunt asi-
milaţi funcţionarilor publici.  

Fondurile instituţiei se compun din fondul de re-
zervă, destinat acoperirii pierderilor - rezultat al forţei 
majore și a cheltuielilor necesare pentru înlocuirea in-
stalaţiilor tehnice și fondul de reînnoire, destinat ex-
ploatării curente. Obligaţia „ACOT” de a furniza apă 
continuu este dublată de obligaţia proprietarului de 
imobil de a consuma apa, fără a avea posibilitatea să 
întrerupă nejustificat alimentarea imobilului. Oprirea 
furnizării apei de către „ACOT” spre beneficiari poate 
fi făcută printr-un anunţ prealabil, cu trei luni înainte, 
cu excepţia cazurilor de rău platnici. Proprietarii tutu-
ror loturilor clădite din raza internă a orașului, situate 
pe lângă o conductă publică de apă, respectiv canal, 
sunt obligaţi să-și introducă în case apa apeductului 
„ACOT”, pentru satisfacerea nevoilor casnice, respec-

tiv să-și scurgă apele de pe imobil prin canalizarea 
„ACOT”. De la această obligativitate nu sunt scutite 
nici instituţiile publice, oricare ar fi acestea. Pentru 
casele noi ce se construiesc, autorizaţia „ACOT” nu 
se dă decât după ce proprietarul certifică în scris că a 
introdus conductele de apă și acestea sunt în perfectă 
stare de funcţionare; la fel și scurgerea în canale. Toţi 
proprietarii clădirilor existente trebuiau să-și facă in-
stalaţiile interioare de apă și să le racordeze la apeduc-
tul „ACOT”, dar să-și canalizeze integral imobilele. 
Poate părea desuet azi, dar la vremea respectivă exis-
tau multe imobile fără record de apă și canalizare, iar 
regia, având monopolul, obligă proprietarii să-și facă 
racordurile. În cazul în care aceștia ar fi neglijat obli-
gativitatea, regia le acorda un termen de graţie de 30 de 
zile, după care executa racordul la apă și canalizare, iar 
proprietarul urma a fi obligat să plătească cheltuielile 
regiei. Toate instalaţiile vechi de canalizare vor fi tre-
buit scoase din funcţiune și îndepărtate, iar locul urma 
a fi umplut cu pământ.  

În cazul în care proprietarul intenţiona să-și demo-
leze imobilul, era obligat să anunţe în prealabil regia, 
pentru a opri alimentarea cu apă.

Aquatim s-a alăturat campaniei „Vinerea Verde”    

Ministerul Mediului, Apelor şi Pădurilor 
(MMAP) a lansat în 2 aprilie campania „Vine-

rea Verde”, o iniţiativă menită să reducă poluarea cauza-
tă de transportul cu maşinile personale în marile oraşe.  

Sub sloganul „STOP! Azi maşina stă pe loc!”, cam-
pania încurajează utilizarea transportului alternativ de 
către angajaţii din instituţiile publice în scopul reducerii 
poluării şi, implicit, a emisiilor de  carbon.  

„Vinerea Verde” îşi propune ca, până la sfârşitul 
acestui an, cel puţin unul din patru angajaţi să vină în ul-
tima zi lucrătoare a săptămânii la serviciu pe jos, cu bi-
cicleta sau cu transportul în comun şi să  renunţe astfel, 

pentru o zi, la autoturismul personal.Ministrul Mediu-
lui, Barna Tanczos, declara în ziua lansării campaniei: 
„Ne confruntăm cu o mobilitate poluantă şi aglomerată, 
motiv pentru care Ministerul Mediului, Apelor şi Pădu-
rilor doreşte să instaureze în România «Vinerea Verde», 
ca o iniţiativă voluntară  prin care invităm toţi cetăţenii 
să renunţe în ziua de vineri la deplasarea clasică cu ma-
şina personală şi  să aleagă mijloace mai puţin poluante 
poate chiar cu amprentă zero de carbon, mijloace de 
transport  nepoluante însemnând trotinetă, mersul pe 
jos sau cele care sunt la îndemâna tuturor, mijloacele 
de  transport în comun. Vinerea Verde este o invitaţie la 
un alt fel de comportament, o iniţiativă care încearcă să 

schimbe menta-
lităţi”. Aquatim 
este, cu certitu-
dine, o compa-
nie verde.  

N u m e r o ș i 
angajați sunt, în 
ultimii ani, adepții mersului pe jos și ai unui stil de viață 
sănătos. În  Vinerea Verde, pe lângă aceștia, foarte mulți 
alții au renunțat la mașină și s-au simțit foarte bine. Vă  
invităm alături de noi, să protejăm și să ne protejăm de 
poluare, ori de câte ori avem ocazia. De ce nu,  în orice 
zi a săptămânii! 

Crenguţa RADOSAV

Program nou la casieria de pe str. Oituz, nr. 1  

Începând cu data de 7 aprilie a.c., programul casieriei Aquatim de pe str. 
Oituz, nr. 1, din Timișoara, va fi de luni până vineri între 8-16. Programul 

casieriei de pe str. Enric Baader, nr. 11 și al celei de pe str. Treboniu Laurian, nr. 
7A va fi în continuare de luni până vineri de la 8 la 15:30.  

Le reamintim clienților noștri despre posibilitatea plății online, prin card ban-
car, pe site-ul www.aquatim.ro, prin platforma dedicată clienților. Aceasta se 
adresează tuturor clienților care au cel puțin un contract cu Aquatim. Aici, utiliza-
torii, în baza creării unui cont, pot vizualiza toate informațiile care țin de contul 
de client: facturile în sold, istoricul plăților, istoricul consumului, pot efectua plata 
facturii de apă, pot solicita primirea facturii în format electronic și pot transmite 
indexul contorului.  

De asemenea, clienții mai pot plăti factura de apă prin: reţelele bancare (ghișeu, 
virament, bancomat, direct debit sau internet banking), unităţile poştale informa-
tizate din Timişoara, la ghişeele poştale şi factorii poştali, în aria de operare, ma-
gazinele din reţeaua PayPoint, centrele de plăți un-doi ale Mobile Distribution și 
serviciul Westaco Express, disponibil în stațiile OMV.

Apa regală  
„Aqua regia” sau „apa regală”, este numită astfel deoarece poa-

te dizolva așa numitele metale nobile. În fapt un amestec de acid 
coroziv, de culoare roșie sau galbenă, care dizolvă aurul și platina.  

Cea mai fascinantă poveste, însă, pe tema acestui acid coroziv se petrece în timpul 
celui de-Al Doilea Război Mondial, când Germania a invadat Danemarca. Atunci, 
chimistul maghiar George de Hevesy a dizolvat medaliile premiilor Nobel acordate 
fizicienilor germani Max von Laue (1914) și James Franck (1925), în aqua regia, 
pentru a preveni confiscarea lor de către naziști. Asta deoarece guvernul german le-a 
interzis cetățenilor germani să accepte sau să păstreze vreun premiu Nobel.  

De Hevesy a dizolvat rapid medaliile și a plasat soluția rezultată pe un raft în 
laboratorul său din Institutul Niels Bohr. Recipientul a fost ignorat de naziști care 
n-aveau cum bănui ce conține, deci salvat.  

După război, de Hevesy s-a întors, a găsit borcanul cu pricina, a precipitat aurul 
din acid, l-a extras și l-a returnat Academiei Regale de Științe a Suediei și Fundației 
Nobel. Instituțiile au refăcut medaliile și le-au conferit laureaților Laue și lui Franck.  

Crenguţa RADOSAV

Pagină realizată cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV  

Mihai BENIUC
Te măriţi şi ştiu, vei naşte prunci,
Veţi avea cămin şi alte cele
Dar aşa frumoasă ca atunci
Când erai stăpâna vieţii mele
Nu vei fi tu niciodată,
Niciodată.

Anii vor veni mereu şiraguri
Ca soldaţii la cazan flămânzi.
Dar din viaţa ta de miez şi faguri
N-o să aibă Moartea nici de prânz
Poate doar o simplă, tristă cină,
Tristă cină.  

Ce bătrână, palidă şi goală
Vei rămâne peste trei decenii!
Sângele tău, astăzi în răscoală,
Va fi rece, rece. Doar vedenii
Despre tot ce-a fost vei mai avea,
Mai avea.  

Ca strigoii vor veni la tine
Din iubirea noastră ne-ntâmplată
Gândurile, visele haine.
Nu mă vei uita tu niciodată;
Sufletul cu altul ţi-i zadarnic
Darnic.  

Nu  mã  vei  uita
Memoria poeziei
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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„Mă bucură faptul că proiectul de buget a fost (...) votat în unanimitate 
de către consilierii locali ” 

Marcel AVRAM, Primar al oraşului Făget

Adie vântul şi frun-
zele castanilor, 

susură, ca nişte clopoţei 
atârnaţi de ramuri. De că-
tre miazănoapte se îngră-
mădesc peste oraş nori 
de ploaie. Alţi nori vin de 
sub pădure. „Când o să se 
întâlnească, mă gândesc, 
o să scapere şi fulgerul”, 
şi m-am îndreptat grăbită 
spre sediul administraţiei 

orăşeneşti pentru a fi punctuală la întâlnirea cu edi-
lul oraşului, domnul profesor Marcel Avram, care cu 
amabilitatea cunoscută, mi-a pus la dispoziţie, pentru 
cititorii noştri, bugetul de venituri şi cheltuieli al ora-
şului Făget, aferent anului 2021 şi aprobat de Con-

siliul Local al oraşului, buget din care publicăm în 
această ediţie a jurnalului nostru, prima parte din cele 
mai importante investiții pentru anul în curs:  

1. Finalizarea rețelei de apă – apă uzată în locali-
tatea Bătești;  

2. Rețele de apă – apă uzată în localitatea Begheiul Mic;  
3. Piața pentru comercializarea articolelor vesti-

mentare și încălțăminte;  
4. Reabilitarea Căminului Cultural din Localitatea 

Bătești;  
5. Reabilitare boxe depozitare lemne de pentru 

blocul de locuințe de pe C. Lugojului, nr. 23;  
6. Realizarea de ansamble de joacă;  
7. Achiziționarea unui container (vestiar) pentru 

terenul sintetic;  
8. Inlocuirea tamplariei PVC la sala de sport;  
9. Realizarea Studiu de Fezabilitate și Proiect Teh-

nic în vederea accesării unei finanțări din fonduri eu-
ropene privind creșterea eficienței energetice și ges-
tionarea inteligentă a energiei pentru liceul Teoretic 
Traian Vuia Făget;  

10. Cotizația aferentă realizarii Studiului de Fe-
zabilitate pentru introducerea rețelei de gaz metan în 
orașul Făget și satele aparținătpare, prin intermediul 
ADI GAZ EST;  

11. Reabilitare drumuri și străzi (prin asfaltare sau 
pietruire).

La capătul întâlnirii, domnul primar a ţinut să-mi 
spună: „Mă bucură faptul că proiectul de buget a fost 
realizat și împreună cu toți membrii Consiliului Lo-
cal și, bineînțeles,votat în unanimitate de către consi-
lierii locali (PNL, PSD și PMP), fapt care ne întărește 
convingerea că investițiile propuse sunt atât necesa-
re, cât și oportune.” 

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Banca „Făgeţeana”          
prof.dr. Dumitru TOMONI

La sfârşitul secolului 
al XIX-lea şi înce-

putul secolului al XX-lea se 
constată o preocupare deose-
bită a burgheziei româneşti 
din Banat şi Ardeal pentru 
sistemul bancar şi de credit, 
care a susţinut material ma-
rea majoritate a manifestă-
rilor culturale naţionale, au 
acordat din profiturile anuale 
subvenţii pentru şcolile con-

fesionale, Biserica Ortodoxă, reuniunile culturale, pre-
cum și burse pentru elevii şi studenţii români. Printre 
acestea se numără şi Institutul de Credit şi Economie ca 
Societate pe Acţiuni „Făgeţeana” din Făget.  

Întemeierea Institutului s-a hotărât la Adunarea Ge-
nerală din 26 aprilie / 8 mai 1891. Erau prezenţi sau re-
prezentaţi prin mandatar 48 de acţionari, membri fon-
datori, fruntași ai zonei Făgetului, Sebastian Olariu, 
Traian Unipan, Dionisie Feneşiu, Trăilă Stroescu, To-
dor Băianţu din Româneşti, Victor Iclozan din Băseşti, 
dar şi marile personalităţi ale Banatului: fraţii Alexan-
dru şi Eugen Mocioni, Emanuil Ungureanu, directorul 
băncii „Timişiana”, dr. George Popovici, protopopul 
ortodox al Lugojului.  

În această adunare constitutivă capitalul societar era 
de 30.000 de florini, constând în 300 de acţiuni a 100 
de florini. Cel puţin 2/3 din capitalul societar trebuia să 
aparţină cetăţenilor români. Scopul declarat în statute 
era acela de a dezvolta spiritul de economie şi de a pro-

cura cetăţenilor de toate profesiile, dar mai cu seamă 
agricultorilor, creditele necesare. În vederea realizării 
acestui scop generos, banca efectua diverse operaţiuni 
financiar-bancare: primea depuneri pe carnete şi în cont 
curent, acorda credite cambiale escontate ţăranilor şi în 
mai mică măsură comercianţilor, acorda împrumuturi 
ipotecare cambiale garantate cu ipotecă, cumpăra şi 
vindea mărfuri, efecte publice şi acţiuni etc.  

Adunarea Generală alegea un consiliu de adminis-
traţie, format din şapte membri, ce trebuiau în mod obli-
gatoriu să fie români. Pe durata exercitării mandatului, 
membrii consiliului de administraţie erau obligaţi să 
dea o garanţie de cel puţin 20 de acţiuni. Primul consi-
liu de administraţie a fost format din: Sebastian Olariu, 
Zeno Bordau, Ioan Blidariu, Traian Unipan, Dionisie 
Feneşiu, George Giura şi Alexandru Iclozan. Comitetul 
de cenzori ales pe o durată de 3 ani a fost constituit la 
început din: Eugen Mocioni, George Popovici, Sandu 
Todor, Vasile Nicorescu şi Dimitrie Cărăbaş.  

Dacă la data începerii activităţii, 25 noiembrie 1891, 
capitalul societar era de 30.000 de florini, el va creşte 
rapid, ajungând în 1904 la 400.000 de coroane. Banca 
„Făgeţeana” a avut un rol deosebit în susţinerea ma-
nifestărilor şi instituţiilor culturale din zona Făgetului: 
Reuniunea de cetire şi cânt „Doina”, Societatea română 
de lectură („Casina”), Societatea pentru fond de teatru 
român, Despărţământul Făget al „Astrei Bănăţene” etc.  

Fără sprijinul material al Băncii „Făgeţeana”, aces-
te asociaţii culturale nu se puteau constitui sau nu pu-
teau să-şi îndeplinească scopul propus. Nu întâmplător 
în conducerea acestor societăţi culturale erau membrii 
fondatori ai băncii din Făget. Încă din momentul extin-
derii organizatorice a „Astrei” în Banat, Banca „Făge-
ţeana” sprijină constituirea despărţămintelor bănăţene, 
devenind membru pe viaţă al asociaţiei. În 1906, banca 
a contribuit cu 2000 de coroane la realizarea Muzeului 
istoric şi etnografic din Sibiu, una din măreţele opere 
ale Asociaţiunii.  

Nu întâmplător, şi astăzi numele băncii este gravat 
pe placa comemorativă a membrilor fondatori ai mu-
zeului, amplasată în holul Bibliotecii „Astrei” din Sibiu. 
„Făgeţeana” a răspuns apelului lansat de conducerea 
„Astrei” de a subscrie anticipat mai multe exemplare 
din „Enciclopedia română, coordonată de Corneliu Dia-
conovici, ce urmau să fie donate şcolilor confesionale. 
O preocupare constantă, atât până în 1918, cât şi în pe-

rioada interbelică, a manifestat conducerea băncii faţă 
de şcolile româneşti. Între anii 1897-1906 s-au acordat 
din profiturile băncii câte 1000 de coroane Şcolii de fete 
din Lugoj şi Internatului Institutului Pedagogic din Ca-
ransebeş, 200 de coroane pentru Gimnaziul românesc 
din Brad, câte 50-60 de coroane şcolilor confesionale 
româneşti din Crivina, Sudriaş, Jupani, Jureşti şi Fârdea.  

După 1918, banca a pus bazele unor fonduri destina-
te zidirii de şcoli primare în Birchiş, Băseşti şi Gladna şi 
ajutorării elevilor săraci. În 1896, banca a constituit un 
fond parohial pentru ajutorarea urmaşilor preoţilor şi fa-
miliilor nevoiaşe din zonă. An de an numărul fondurilor 
constituite a crescut, iar din banii adunaţi s-au cumpărat 
biblioteci şcolare, rechizite şcolare pentru copiii săraci, 
a fost ajutată populaţia din zonele calamitate, s-au spri-
jinit iniţiativele de ridicare a unor monumente eroilor 
căzuţi în Primul Război Mondial. În ciuda sprijinului 
generos acordat în special ţăranilor din zona Făgetului 
instituţiilor culturale româneşti, numeroaselor iniţiati-
ve spirituale, regimul comunist n-a cruţat nici această 
instituţie de tradiţie. În primăvara anului 1948, Curtea 
Superioară Bancară a refuzat să-i dea o nouă autorizaţie 
de funcţionare pentru a se putea reînscrie în registrul so-
cietăţilor bancare. În această situaţie banca era dizolvată 
de drept şi intra în stare de lichidare, conform Legii pen-
tru organizarea şi reglementarea comerţului de Bancă.  

La 4 iunie 1948, Curtea Superioară Bancară a ho-
tărât lichidarea „Făgeţenei”, numindu-l pe Nicolae 
Străin contabil la Banca Naţională Română din Lugoj, 
pentru a face operaţiunea de lichidare. Îşi înceta astfel 
activitatea cea mai prestigioasă bancă din zona Făgetu-
lui şi una dintre cele mai importante din Banat, bancă 
ce a jucat un important rol economic, social şi cultural, 
timp de aproape şase decenii. 

  Restituiri Făgeţene
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Primăria Oraşului Lipova a demarat ample acţiuni de amenajare pe Dealurile Lipovei, 
în zona „Crucea lui Bocu” – unul din monumentele emblematice ale oraşului...

Acțiunile întreprinse de Primăria Orașului 
Lipova au fost demarate la inițiativa 

reprezentanților conducerii instituției și a 
reprezentanților Biroului Cultură Sport, aceste 
acțiuni constând în  reabilitarea și amenajarea zo-
nei din jurul acestui monument impunător ridicat în 
anul 1933 pe Dealurile  Orașului Lipova.   

Prin acțiunile inițiate au fost realizate până în 
prezent următoarele detalii:  

- curățarea spațiului din întreaga zonă de vegetație 
și nivelarea terenului acolo unde a fost cazul;

- iluminatul arhitectural al monumentului;               
- iluminatul ambiental al întregii zonei înconju-

rătoare;  
- montarea de bănci, mese, coșuri de gunoi;
- reabilitarea plăcii comemorative de la baza cru-

cii. 
În mai puțin de o lună de zile de la demararea 

acțiunilor, zona „Crucea lui Bocu” a fost transfor-
mată radical, fiind în prezent un loc perfect pentru 
orice persoană din Orașul Lipova sau din afară, care 
dorește să petreacă momente frumoase înconjurată 

de natură și având în fața ochilor o panorama spec-
taculoasă asupra Orașului Lipova. Este un loc ide-
al, care va oferi cetățenilor un nou spațiu perfect 

pentru recreere și relaxare în aer liber, având toate 
condițiile create în acest sens.  

Curățarea terenului de vegetație, montarea băn-
cilor și meselor, a coșurilor de gunoi, asigurarea 
iluminatului arhitectural și al întregii zone și refa-
cerea plăcii memoriale de la baza monumentului, 
sunt câteva dintre acțiunile deja finalizate, acestora 
urmând să se alăture și alte initiative pentru amena-
jarea acestei zone în viitorul apropiat.         

Încă din primele zile după finalizarea amenjă-
rii zonei, aceasta a devenit un important punct de 
atracție pentru foarte mulți cetățeni, care odată cu 
zilele calde au ales să viziteze această locație și să 
se bucure de tot ceea ce le oferă.  

Primăria Orașului Lipova vine cu un mesaj în 
atenția tuturor cetățenilor, prin care se dorește a fi 
evidențiat faptul că persoanele care doresc să vizi-
teze locația, să petreacă timp în natură și să se bucu-
re de peisajele frumoase asupra Orașului Lipova pe 
care zona Crucea lui Bocu le oferă,  sunt rugate SĂ  
PĂSTREZE  CURĂȚENIA și SĂ  NU  DISTRU-
GĂ ceea ce s-a construit în această locație! 

Florin Fabius PERA  -  Primarul Orașului Lipova

Ne aflãm aici pentru a fi în serviciul cetãþenilor ºi al oraºului ºi vom face tot ce ne stã 
în putinþã pentru ca acest lucru sã fie vizibil 

Dacă la începutul anu-
lui, discuțiile cu noul 

primar al Orașului Lipova – 
Florin Fabius Pera au avut în 
centru subiecte mai generale și 
prezentarea noii echipe și a tot 
ceea ce înseamnă viziunea aces-
teia pentru viitoarele activități 
ale Primăriei Orașului Lipo-
va în această nouă formulă, 
discuțiile au mers mai departe 

și noul primar de la cârma Primăriei Lipova a pu-
tut să ne ofere informații cu privire la planuri, noi 
proiecte, investiții, bugetul local pentru anul 2021 și 
noua strategie de dezvoltare a orașului care încet, în-
cet prinde contur.  

Domnule primar Florin Pera, cum vedeți în pre-
zent orașul, Primăria Lipova, activitățile întreprin-
se, după aproape jumătate de an în fruntea acestei 
instituții? Există schimbări, există o evoluție?  

4Funcția de primar al Orașului Lipova a fost 
încă din start o reală provocare pentru mine și im-
plicit pentru echipa mea. Am știut că preiau aceas-
tă funcție într-o perioadă destul de dificilă, cu mul-
te proiecte demarate deja, aflate în diferite stadii, 
fiecare cu specificul și problemele sale, majoritatea 
fiind proiecte de mare anvergură, care se întind 
pe perioade întinse de timp și suplimentar vorbim 
despre o perioadă care încă este  marcată și de 
această pandemie, care pentru moment cel puțin 
nu dă semne că ar vrea să dispară, aspect care a 
îngreunat și mai mult mersul tuturor activităților 
care pot fi întreprinse pe orice direcție de lucru. Cu 
toate acestea însă, alături de viceprimarul Ioan Lă-
pădat și administratorul public Iosif Mircea Jichici 
și bineînțeles cu implicarea echipei de angajați, nu 

am lăsat garda jos și am desfășurat rând pe rând 
toate activitățile pe care ni le-am propus și pe care 
le-am considerat necesare, care să ne ducă pas cu 
pas spre realizarea obiectivelor mari previzionate.  

Dacă aţi privi spre evoluţie?  
4Dacă ar fi să mă refer la evoluție, pot spune că 

aceasta există și este deja vizibilă la un anumit ni-
vel, atât că tot ceea ce noi ne propunem constă în 
activități mărețe, complexe, iar pașii pe care îi putem 
face în mod concret nu sunt mereu unii foarte mari 
și vizibili, dar știm că nimic nu este imposibil și prin 
multă muncă, seriozitate, implicare și perseverență 
toate obiectivele noastre vor fi atinse.  

Când spuneți activități deja întreprinse, vă referiți 
la proiecte pentru oraș, investiții sau alt gen de 
acțiuni și inițiative? Ne puteți da câteva exemple ?  

4Da, cu siguranță când ne referim la activități, 
acestea sunt, în primul rând, gândite pentru binele 
colectiv, pentru dezvoltarea și creșterea orașului a 
condițiilor de viață oferite cetățenilor. Și aici desi-
gur ne referim la proiecte și investiții majore deja 
aflate în desfășurare, dar și altele noi, pe care îm-
preună cu echipa mea și cu colaboratorii noștri 
externi, specialiști pe parte de consultanță le-am 
discutat, le-am analizat în repetate rânduri, astfel 
încât în final noua Strategie de Dezvoltare pe care 
urmează să o elaborăm să cuprindă tot ceea ce este 
esențial pentru ca orașul Lipova să cunoască o reală 
dezvoltare, evoluție și creștere din punct de vedere 
economic, în primul rând, dar și social, cultural, tu-
ristic, educativ sau al sănătății și orice alte domenii 
de activitate identificate care necesită o intervenție 
pentru a fi îmbunătățite. Practic noi deja avem o lis-
tă întreagă de proiecte, discutate și cu specialiștii, 
benefice pentru oraș, care își așteaptă rândul pen-
tru a fi finanțate și implementate.  

Domnule primar, dincolo de această activitate...  
4Dincolo de această activitate prin care practic 

am pus la punct toate aspectele pentru noua Star-
tegie de Dezvoltare a Orașului Lipova, 2021-2027, 
ceea ce am făcut în mod concret până acum, dacă 
este să vă dau și câteva exemple practice a con-
stat în diverse măsuri și acțiuni realizate pe diferite 
paliere, în urma cărora am dorit fie să schimbăm 
anumite aspecte din peisajul orașului sau din aria 
serviciilor și condițiilor existente deja, dar în același 
timp am urmărit și să oferim, să asigurăm noutăți 
acolo unde a fost posibil, în condițiile în care bu-
getul local pentru anul 2021 nu a fost încă aprobat.  

Şi cu toate acestea aţi reuşit!  
4Cu toate acestea însă, am reușit să desfășurăm 

diverse acțiuni dintre care aș aminti câteva, cum ar fi 
acțiunile ample de ecologizare și igienizare pe străzile 
orașului, amenajarea unei părți din spațiile verzi, ur-
mând a fi realizate și celelalte unde încă nu s-a ajuns, 
pregătire unui nou spațiu pentru amenajarea unei 
noi parcări pentru mașini  în zona „Podului Vechi” și 
Liceului „Atanasie Marienescu” Lipova, amenajarea 
zonei din jurul unui monument emblemă  al Orașului 
Lipova – Crucea lui Bocu, transformând zona respec-
tivă într-o adevărată oază de liniște și frumos cu na-
tura de jur împrejur, iluminat arhitecural și iluminat 
al întregii zone, cu mese și bănci, zona în cauză fiind 
situată undeva pe Dealurile Lipovei...  

Un spaţiu de poveste domnule primar!  
4Da, practic a devenit un spațiu ideal pentru 

picnic, petrecerea timpului în aer liber și încântarea 
ochilor cu o panoramă peste Orașul Lipova și multe 
alte acțiuni diverse care la fel ca și cele menționate 
mai sus, au ca punct central îmbunătățirea calității 
vieții cetățenilor Orașului Lipova și dezvoltarea ur-
bei noastre. 

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU

Monument la baza căruia, pe o placă memorială, sunt aşezate următoarele cuvinte:  
„Fie ca această cruce, care ne va reaminti pentru totdeauna generaţia eroică  a Memorandumului să devină un nou punct de plecare, pentru aceste 

ținuturi devenite grănicerești, de unde să pornească Renașterea românească... în mijlocul unei noi Europe și în mijlocul unei renașteri naționale”. 
Sever  BOCU - Lipova 1933  
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Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

 Ioan GOIA - Director general al Societăţii Metropolitane de Transport Timişoara

Dialogul meu cu domnul 
Ioan Goia, a fost pregătit 

la îndemnul preşedintelui Uniu-
nii Jurnaliştilor din Banatul Is-
toric, care mi-a spus: „Merită să 
stai de vorbă cu un om cu care, la 
capătul dialogului ai sentimentul 
că ai ieşit dintr-o bibliotecă cu 
cărţi frumoase. Mai mult decât 
atât, este bine să te conversezi 
cu oameni care chiar au ceva de 

spus semenilor, dincolo de activitatea lor cotidiană bi-
necunoscută.” Şi, precum citiţi, am pornit la drum cu 
tolba plină de întrebări în zig-zag pentru un om cu 33 
de ani de şcoală! Şi ce şcoală...  

Domnule Ioan Goia, înainte de a vă cere să-mi vor-
biţi despre locul naşterii dumneavoastră, vă rog, atât 
pentru mine, cât şi pentru cititorii noştri din patru ju-
deţe, să îmi spuneţi de ce la vârsta la care alţii au uitat 
mirosul amfiteatrelor universitare, dumneavoastră aţi 
urmat cursuri teologice?  

4Niciodată nu am trecut în curriculum vitae sau 
nu am vorbit în spațiu public despre această preo-
cupare, considerând-o  ca o problemă personală ce 
ține doar de suflet. Teologia este o viziune profundă 
asupra creației, descoperind o putere născătoare de 
mișcare în creații, dar și o mișcare în creatorul însuși. 
Teologia este ultima treaptă a cunoașterii creației, 
fără de care omul este pierdut. A fost o provocare 
personală începând cu anii 1990. Dar să revin la în-
trebare, aveam vârsta de 46 de ani.  

Domnule director general, spune Creangă: «Nu ştiu 
alţii cum sunt, dar eu, când mă gândesc la locul naşte-
rii mele,...» Dumneavoastră ce spuneţi?  

4Despre locul nașterii vă pot spune fără mo-
destie, că mulți cred că și l-ar fi dorit. Frumusețea 
Munților Apuseni este fascinantă, iar pe Valea 
Arieșului au trăit, trăiesc și vor mai trăi oameni cu un 

mod de viață simplu și iubitor, respectând principiile 
fundamentale ale trăirii pe acest pământ unde cu-
vântul vorbit și dat este la mare preț.   

Domnule Ioan Goia, pentru că aparţineţi unei ge-
neraţii care a cunoscut anii în care şcoala se făcea 
temeinic, nu vă întreb câţi ani de viaţă arată cartea 
dumneavoastră de identitate, ci câţi ani de şcoală ara-
tă diplomele dumneavoastră?  

4Cred că este prima dată când sunt întrebat așa 
ceva, nici eu nu i-am socotit vreodată. Dacă socotim 
învațămâtul primar, gimnazial și liceal totalizăm 12 
ani, Institutul Politehnic „Traian Vuia” Timișoara, Fa-
cultatea de Mecanică, specializarea Mașini Hidrauli-
ce și Pneumatice respectiv obținerea titlului de Doc-
tor în ingineria mecanică specializarea în Rezistenta 
Materialelor sub îndrumarea profesorului universi-
tar dr. ing. Hajdu Iosif , Dumnezeu să-l odinească, a 
profesorului universitar dr. ing. Nicolae Faur cărora 
le port recunoștiință vie cât voi trăi, mulțumindu-le 
pentru împlinirea mea profesională sunt 12 ani, Uni-
versitatea de Vest Timișoara, Facultatea de Drept 
respectiv Facultatea de Litere, Istorie și Teologie 
sunt 9 ani, în total 33 de ani, o cifră interesantă doar 
acum realizez. Închei prin a spune că mulțumesc fa-
miliei pentru răbdarea și înțelegerea de care au dat 
dovadă pe întreaga perioadă a studiilor.  

Domnule, după atâţia ani de studii, cu care alţii s-ar 
fi instalat definitiv în orgoliu, pe dumneavoastră vă poa-
te întâlni oricine aşezat confortabil în modestie. De ce?  

4De ce?  Cei mai buni profesori pe care i-am 
avut au fost părinții mei prin învățătura, bunătatea și 
blândețea pe care mi-au insuflat-o de mic copil. Vă răs-
pund simplu și să nu vă surprindă  când m-am lămurit 
definitiv cu acest lucru. Momentul a fost atunci când 
am finalizat studiile teologice. Mă iertați, dar nu se pot 
da explicații clarificatoare într-un singur interviu.  

Ştiu acest lucru şi, tocmai pentru că ştiu, din drag 
pentru cititorii noştri vă rog să-mi garantaţi, cu ama-

bilitatea care vă caracterizează, continuitatea acestui 
dialog.  

4Cu plăcere.  
Vă mulţumesc, şi acum, să ne întoarcem la începu-

turi. Vorbiţi-mi despre primii ani de şcoală, despre pă-
rinţi, despre bunici şi străbunici, despre dascălii dum-
neavoastră.  

4Părinții mei trăiesc și acum în satul în care m-am 
născut. Strămoșii mei au trăit pe Valea Arieșului de 
prin anii 1600 conform evidențelor imperiale. Prime-
le clase le-am urmat în satul natal Valea Lupșii din 
comuna Lupșa, județul Alba, după care am absolvit 
un liceu industrial în anul 1982 în județul Cluj o clasă 
specială de matematică-fizică. Am avut șansa să în-
tâlnesc profesori de o înaltă ținută morală și profe-
sională, nu pot să-l uit pe profesorul de matematică 
din liceu, Aron Bodea, om deosebit.  

Domnule director general, având înregistrată pro-
misiunea dumneavoastră de a asigura continuitate 
acestui interviu, din respect pentru agenda dumnea-
voastră de lucru, vă cer permisiunea de a opri această 
primă parte a conversaţiei noastre, nu înainte de a vă 
adresa o întrebare legată de activitatea dumneavoastră 
cotidiană, căreia îi dăruiţi atât de mult timp.  

4Vă ascult.  
Domnule director general, abonamentul pensiona-

rilor trebuie validat anual sau lunar?  
4Realitatea este următoarea: pensionarul încar-

că abonamentul o dată pe an fără să fie chemat la 
birou. Omul trebuie să încarce o dată pe an cardul. 
Dacă omul nu circulă în ianuarie și începe din februa-
rie să zicem sau martie atunci când se urcă în auto-
buz sau tramvai și își validează cardul, atunci cardul 
se poate încărca automat. Există această posibilita-
te ca acest card să se încarce automat. Validatorul 
are capacitatea de a face acest lucru, când se acti-
vează cardul în mod automat, prin noul sistem, dar 
omul trebuie informat despre acest lucru.

Am avut ºansa sã întâlnesc profesori de o înaltã þinutã moralã ºi profesionalã  

 oaia Societãþii Metropolitane 
de Transport Timiºoara

 Este bine să ştiţi...   
Asociația de Dezvoltare Intercomunitară, Societatea Metropolitană de Transport Timișoara (SMTT) - în cali-

tate de autoritate locală de transport public, în baza mandatului primit de la membrii săi, a notificat miercuri, 
05.05.2021, operatorul de transport STPT cu privire la deschiderea punctelor de distribuție a titlurilor de călătorie - 
situate pe malul Canalului Bega - dar și cu privire la curățarea şi igienizarea punctelor sanitare, respectiv a spațiilor 
adiacente stațiilor de așteptare.  

Pentru conformarea față de dispozițiile notificării s-a acordat termen operatorului de transport STPT până la data 
de 01.06.2021.  

În atenţia cititorilor noştri  
Societatea Metropolitană de Transport 

Timișoara, urmărește în condițiile legii prin 
strategiile adoptate, următoarele:  

- dezvoltarea și funcționarea pe termen mediu și 
lung a serviciilor de transport public de persoane în 
concordanță cu programele de dezvoltare economi-
co-socială a unităților administrativ-teritoriale mem-
bre, precum și a infrastructurii aferente acestora; 

- satisfacerea în condiții optime a nevoilor 
populației, precum și ale instituțiilor publice și 
agenților economici de pe raza administrativ-terito-
rială a unităților administrativ-teritoriale membre pe 
care le deservește prin serviciile de transport;

- gestionarea serviciilor de transport public local de per-
soane pe criterii de competitivitate și eficientă managerială;

- îmbunătățirea condițiilor de viață ale cetățenilor 

prin promovarea calității și eficienței transportului 
public local de persoane;  

- asigurarea capacității suficiente de transport pe 
rute aglomerate;  

- promovarea reabilitării infrastructurii aferente 
serviciilor de transport public local de persoane;  

- acordarea de facilități unor categorii de persoa-
ne, defavorizate din punct de vedere social. 

Un mare poet pe nedrept uitat... 
Ion Nichifor Crainic (n. Ion Dobre, 22 decembrie 1889, Bulbucata, județul Vlașca - d. 

20 august 1972, Mogoșoaia lângă București) a fost un teolog român, scriitor, poet, zia-
rist, politician, editor, filosof, creator al curentului gândirist și profesor universitar la Seminarul 
Teologic din București și Facultatea de Teologie din Chișinău. Pe plan politic s-a plasat la extre-
ma dreaptă a spectrului politic și a fost adeptul tendințelor tradiționaliste religioase, susținând că 
România trebuie să rămână credincioasă moștenirii spirituale creștin-ortodoxe.

 De  profundis 
Străbunii mei din vremuri legendare,
Al vostru suflet de umili ţărani
A dormitat sub secolii tirani
Ca sub un greu de lespezi funerare.

Dar din adâncul miilor de ani,
Tot ce-a mocnit în voi - frumos şi mare -
Irumpe-n mine ca o-nvâlvorare
Spre ceru-ncins în zboruri de vultani,

În sânge mi-arde dorul vostru scris;
Urcaţi, prin mine, către biruinţă,
Şi-aşa, cum ale voastre toate mi-s,
Vă răzbunaţi, că-n tânăra-mi fiinţă
A pâlpâit lumina unui vis
Şi s-a zbătut suprema năzuinţă.
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 oaia de 
Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Cosmin CHIRA - Viceprimar al comunei Remetea Mare  

Pornind spre întâlnirea 
cu domnul viceprimar 

al uneia din cele mai frumoase 
comune, mă uit, din goana ma-
şinii, prin curţile gospodarilor 
acestei localităţi, curţi îngrijite, 
cu mici livezi în care, din co-
roana prunilor se desprind ful-
gii mari ai florilor de parcă ar 
ninge de pe podişuri de argint 
intrate într-o fărâmare cosmică. 

Ninge cu flori de prun, atâtea flori, atâta lege albă şi 
atâta imaginaţie bucolică în glasul vântului încât mă 
fac să cred că pe o vreme ca asta pământul se roteşte 
prin spaţii lunecând pe lingouri de primăvară.  

Domnule viceprimar, haideţi să începem dialogul 
de azi, ţinînd seama de faptul că aţi practicat cu pasiu-
ne, în prima parte a tinereţii, fotbalul, cu întrebarea 
cine este fotbalistul pe care îl urmăriţi cu plăcere?  

4Cristian Ronaldo. Un jucător complet, susținut 
de o mare ambiție.  

Cu ambiţie aţi intrat şi dumneavoastră în viaţa po-
litică?  

4Eu, în viața politică, am intrat cu puțin timp îna-
inte de alegerile locale, mai exact cu două luni înainte 

de alegeri și am decis acest lucru mai mult la insisten-
țele unor oameni minunați care se află azi în echipa 
mea, decât din ambiție. Și am fost destul de reținut 
în a accepta, dovadă că am refuzat de 5-6 ori oferta.  

Aflându-vă azi în staful administraţiei locale, cum 
vedeţi colaborarea cu domnul primar?  

4Pe domnul primar îl consider un om de ome-
nie, astfel că relația nu poate fi decât foarte bună. 
Împreună cu domnul primar Golubov, facem și vom 
face treabă bună, cu atât mai mult cu cât dânsul 
mă lasă să mă implic în munca administrativă și ne 
dorim amândoi să avem realizări frumoase în acest 
mandat.  

Cum aţi găsit comuna privită prin prisma vicepri-
marului?  

4Așa cum o știam ca locuitor, adică o comună 
aflată în plin proces de dezvoltare. Sigur că la aceas-
tă dezvoltare contribuie și apropierea noastră de 
orașul Timișoara, de autostradă, de aeroport și toa-
te acestea fac și vor face ca în următorii ani comuna 
noastră să fie tot mai dorită de cei care vor vrea să-și 
facă aici o gospodărie. Și când spun asta am în ve-
dere și investitorii care se vor alătura celor pe care 
îi avem azi.  

Mai sunt lucruri de făcut în comună?  

4Întodeauna vor fi lucruri de făcut, cu atât mai 
mult cu cât ne dorim această evoluție să fie benefică 
localităților noastre. Astfel că lucrările de introdu-
cere a apei și a canalizării se află printre prioritățile 
acestei perioade. Tot în această perioadă dorim să 
demarăm proiectul Grădiniței cu program prelungit, 
apoi să definitivăm proiectul privind sediul nou al 
primăriei și, cu precădere ne dorim să atragem, în 
tot acest timp, cât mai multe fonduri europene.  

Aveţi şi firmele necesare?  
4Da, am contactat câteva firme.  
Domnule viceprimar, cum vedeţi, ca om tânăr, dife-

renţa între şcoala online şi cea tradiţională?  
4Nu există termen de comparație și asta o știu 

de la părinții elevilor, care sunt nemulțumiți de acest 
sistem educațional online. Cel clasic, sistemul tradi-
țional, fiind mult mai productiv.  

Oamenii spun că de la venirea domnului Ilie Go-
lubov, s-a schimbat vizibil aspectul localităţii Ianova, 
este adevărat?  

4Desigur, eu îmi amintesc că atunci când, împre-
ună cu soția am construit casa în care locuim, în Iano-
va, pe strada mea nu aveam curent, nu aveam asfalt, 
nu aveam apă de la rețea, nu aveam gaz, și azi, toate 
cele amintite ca fiind absente, există. Inclusiv gazul. 

Împreunã cu domnul primar Golubov, facem ºi vom face treabã bunã!

Dacă nu e carantină, atunci e şcoală în format fizic
CNSU a adoptat Hotărârea numărul 25, potrivit căreia Ministerul Sănătăţii şi Mi-

nisterul Educaţiei sunt abilitate să emită un ordin comun de ministru pentru reluarea 
anului şcolar în condiţii de siguranţă, cu respectarea următoarelor prevederi:  

a) permiterea participării zilnice cu prezenţă fizică la cursuri, a elevilor cu cerinţe 
educaţionale speciale, indiferent de clasă, în toate unităţile de învăţământ care func-
ţionează în localităţi în care nu este instituită măsura carantinei zonale, sub condiţia 
respectării stricte a normelor de prevenire a răspândirii virusului SARS-CoV-2;  

b) permiterea participării zilnice cu prezenţă fizică la cursuri a întregului efec-
tiv al claselor a VIII-a şi a XII-a, a XIII-a, şi a celor din anii terminali din învă-

tământul profesional şi postliceal, în toate unităţile de învăţământ care funcţionează în localităţi în care nu 
este instituită măsura carantinei zonale, sub condiţia respectării stricte a normelor de prevenire a răspândirii 
virusului SARS-CoV-2;  

c) permiterea organizării orelor remediale, cu prezenţă fizică, în toate unităţile de învăţământ care funcţio-
nează în localităţi în care nu este instituită măsura carantinei zonale, sub condiţia respectării stricte a normelor 
de prevenire a răspândirii virusului SARS-CoV-2.  

Elevii din anii terminali se întorc la şcoală în format fizic, din 10 mai, dacă nu e carantină.  
În ceea ce îi priveşte pe elevii celorlalte clase, ei se vor întoarce la şcoală începând cu data de 5 mai, potri-

vit scenariilor cunoscute - verde, galben şi roşu, în funcţie de rata de infectare. 

Rubrica şcolii  

Nu-mi mai scrie, mamã   
Nu-mi mai scrie, mamă, vorbe de alean,
Nu mi te mai plânge,
Și pe mine frigul toamnei, prin suman,
Sufletul mi-l strânge...  

Poate m-aș întoarce să muncesc în sat-
Cine nu îndură?
Dar prea mult în suflet tata mi-a turnat

Dor de-nvătătură...  

De la muncă aspră, pe cât poți să cruți
Soru-mea Marie,
Mai dă-i timp de carte și de joc.  
De nu-ți ia mult timp, mai scrie... 

Nicolae LABIŞ

 Nicolae Labiș (n. 2 decembrie 1935, Poiana Mărului, 
comuna Mălini, județul Baia, în prezent județul Suceava - d. 
22 decembrie 1956, București) a fost un poet român. Criticul 
Eugen Simion l-a supranumit „buzduganul unei generații”.

Bogăţia minţii 
nu se pierde niciodată  

Considerat a 
fi una dintre 

cele mai strălucite 
personalităţi ale vre-
mii noastre, Roger 
Penrose a bulversat 
lumea ştiinţifică încă 
din 1989, dovedind că 

atunci când oamenii intră în starea de moarte clinică, 
deşi microtubulii îşi pierd starea cuantică, informaţia 
conţinută în aceştia nu se pierde, deoarece nu poate fi 
distrusă, ci se disipează în Univers. Dacă un pacient 
este resuscitat, subliniază Roger Penrose, informa-
ţia cuantică se întoarce şi pacientul mărturiseşte că a 
avut o experienţă aproape de moarte. 

 Vă vine să credeţi? 

Pagină realizată de Cătălin ŞTEFU

Amenzile de circulaţie  
Domnul Mihai Azoiţei, din comuna Remetea Mare, ne 

întreabă dacă amenzile de circulaţie vor putea fi con-
testate în judeţul de domiciliu al şoferului? 

Domnule Azoiţei, amenzile de circulaţie nu vor putea fi 
contestate în judeţul de domiciliu al şoferului, ci la judecă-
toria în a cărei rază de competenţă a fost constatată fapta. 

Propunerea potrivit căreia şoferii ar fi putut contesta amenda de circulaţie la judecătoria din localitate fusese 
adoptată tacit de Senat în 2019, însă nu a trecut de votul decisiv din Parlament.  

În esență, Propunerea legislativă pentru modificarea art. 118 alin. (1) din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului 
României nr. 195/2002 privind circulaţia pe drumurile publice şi al art. 32 alin. (1) din Ordonanţa nr. 2/2001 
privind regimul juridic al contravenţiilor vizează schimbarea modului în care șoferii sancționați în alt județ decât 
cel de domiciliu pot să conteste sancțiunile primite.  

Mai exact, documentul prevedea ca şoferii care locuiesc în România să poată contesta amenda primită pentru 
încălcarea regulilor de circulaţie, chiar şi suspendarea permisului de conducere, la judecătoria de care aparţin. 
Contestarea procesului-verbal de contravenție s-ar fi făcut în aceeași perioadă ca în prezent, respectiv în cel mult 
15 zile de la data în care șoferul află de sancțiune.  

„Împotriva procesului verbal de constatare a contravențiilor se poate depune plângere, în termen de 15 zile de 
la comunicare, la judecătoria în a cărei rază de competență își are domiciliul sau sediul, după caz, contravenien-
tul, dacă acesta este pe teritoriul României”, se precizează în document.  

În momentul de față, cei ce vor să conteste o amendă primită pentru încălcarea legislației rutiere trebuie să se 
adreseze judecătoriei în a cărei rază de competență a fost constatată fapta. 

Poşta redacţiei  
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Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 oaia 
de Coºteiu

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

Părăsind solemnitatea 
munţilor din Ţara Gu-

gulanilor, de unde m-am întors 
de la casa bunicilor, când am 
ajuns în comuna Coşteiu era 
o zi frumoasă, frumoasă, cum 
spune bunicul, ca ziua când 
primeşti arvună pentru un cal 
pe care n-ai vrea să-l vinzi, dar 
de care vrei să scapi. Am zăbo-
vit, în drumul meu spre sediul 

administraţiei, privind la o casă în livada căreia, un 
bărbat şi o femeie reclădeau un stog de fân. Femeia 
şedea în centru căpiţei cu cizme de cauciuc în picioa-
re. Primea palele de fân azvârlite cu furca de băr-
bat-su şi le aşeza, braţ cu braţ, într-o ordine aproape 
desăvârşită circular şi soarele o scălda în plin.  

Domnule primar, Hristos a înviat!  
4Adevărat a înviat!  
Domnule primar, cum aţi trecut prin zilele de săr-

bătoare prilejuite de învierea Mântuitorului?  
4Ca toată lumea, acasă cu cei dragi și la Sfânta 

Biserică.  
Mereu aproape de oameni şi de Biserică!  
4Domnișoară Roxana, este atât de necesară și 

de obligatorie participarea la Sfânta Liturghie, mai 
mult decât sunt necesare lumina și aerul. Dumne-
zeu, spunea Părintele Papacioc, ține pământul mai 
mult pentru Sfânta Liturghie care se săvârșește 
prin el.  

Vă aflaţi, fiind şi cântăreţ în strană, multă bucurie 
sub boltirea Bisericii.  

4Foarte multă bucurie și foarte multă liniște 
sufletească.  

Dar o altă condiţie a fericirii care ar fi?  
4Munca, munca plăcută și liberă, apoi munca 

fizică, care dă poftă de mâncare și face somnul pro-
fund și întăritor. Dar acum au apărut tot felul de te-
ribiliștii care, după cum vedem, lasă toate valențele 
muncii în seama altora.  

Dacă tot vorbim de muncă, pot să vă aflu o dorin-
ţă de gradul zero, ca să spun astfel, privind activita-
tea dumneavoastră administrativă?  

4Dorința mea, așa cum am mai spus, este de a 
aduce în toate localitățile comunei noastre rețeaua 
de gaz. Tot astfel stau lucrurile și cu bazinul de înot 
dorit de toți tinerii comunei și nu numai de ei.  

Domnule primar, vă confruntați cu multă birocrație 
în efortul dumneavoastră de atragere a fondurilor 
necesare dezvoltării comunei dumneavoastră?  

4Domnișoară Roxana, atunci când vine vorba 
de fonduri, e bine să știe, să cunoască cititorii  dia-
logului nostru că, repet, atunci când vine vorba de 
fonduri nimeni nu bate la ușa primăriei să te între-
be: „Voi vreți bani pentru comună?”. Trebuie să te 
zbați și să bați la tot felul de uși. Altfel, cum spune 
românul, „rămâi de căruță”.  

Dar, dincolo de greutăţile bine ştiute în atragerea 
de fonduri, totuşi comuna dumneavoastră se bucură 
de facilităţi pe care şi în oraşe le întâlneşti destul de 
greu.  

4Da, dincolo de aceste supărări, așteptări și 
amânări în procesul atragerii de fonduri, noi, avem 
azi în comuna Coșteiu: fibră optică, gaz, asfalt, ca-
nalizare, utilități urbane...  

Domnule primar, vor reveni, în acest an, activi-
tăţile cultural-artistice de tip «Zilele comunei», sau 
«Rugile»?  

4Noi și anul care a trecut am avut pregătite 
fondurile necesare pentru aceste manifestări, dar 
din cauza restricțiilor impuse de pandemie, am re-
direcționat aceste fonduri către școală, către acei 
copii care aveau nevoie de tablete pentru a își pu-
tea continua în condiții bune anul de studiu. Acum, 
asemeni tuturor, așteptăm deciziile. 

Când vine vorba de fonduri, nimeni nu bate la uºa primãriei sã te întrebe: “Voi vreþi bani pentru comunã?”  

 Rubrica elevilor  

Vă recomandăm să citiţi... 

Dragi elevi ai comunei 
Coşteiu, bestsellerul, 

pe care vă recomandăm să-l ci-
tiţi în această lună, „Noi, copiii 
din Bahnhof Zoo”, a stat la baza 
serialului omonim coprodus de 
Amazon Prime.  

„Fiecare carte bună, este de 
părere Gabriel Liiceanu, intră în 
lume ajutată de propria ei opor-
tunitate. Stârnește interesul, de-
vine actuală, pentru că mesajul 
ei cade pe o așteptare și o ne-

voie. Ne-am globalizat, ca țară, nu numai la nivelul 
schimbului de soluții, produse și idei, ci, se pare, și la 
nivelul căutării fericirii prin recursul la droguri. Cât 
de importantă devine atunci o carte-mărturie cum este 
cea a Christianei F. pentru adolescenții care nu știu cu 
ce preț al vieții urmează să plătească cel mai costisitor 
extaz de pe lume!”.  

 Rubrica medicului de familie 

Duşmanul covidului  

O doză mică de aspirină este suficientă pentru a re-
duce rata de mortalitate printre pacienții cu forme 

severe de COVID-19. Mai mult, administrată din timp, 
aceeași doză mică ține bolnavii departe de secțiile de tera-
pie intensivă, dar și de ventilatoare.   

„Când am aflat despre legătura dintre cheagurile de sân-
ge și COVID-19, ne-am dat seama că aspirina, utilizată 
pentru prevenirea accidentelor vasculare cerebrale și a ata-
curilor de cord, poate fi importantă pentru pacienții cu CO-
VID-19. Studiul nostru demonstrează că există o legătură 

clară între o doza mică de aspirină și reducerea severitatea COVID-19, precum și a deceselor”, a declarat 
cercetătorul Jonathan Chow, într-un comunicat postat pe site-ul Universității.  

Studiul a fost realizat din martie până în iulie 2020 pe 400 de pacienți din spitale din Statele Unite. 
Luând în considerare diverși factori demografici și comorbidități, consumul de aspirină a fost asociat cu 
o scădere a riscului de ventilație artificială (a scăzut cu 44%), spitalizare în terapie intensivă (s-a redus cu 
43%) și mortalitate în spital (a scăzut cu 47%). 

Vă vine să credeţi?  

Obligatorie chiar dacă nu ne foloseşte
Curtea de Justiție a Uniunii Europene a decis că atâta timp cât o 

mașină nefuncțională nu a fost retrasă din circulație, proprietarul 
acesteia trebuie să dețină o asigurare obligatorie de răspundere civilă auto 
(RCA) pentru ea, potrivit unei decizii de joi a Curții de Justiție a Uniunii 
Europene (CJUE).   

Potrivit deciziei Curţii de Justiție a Uniunii Europene, „încheierea 
unui contract de asigurare obligatorie de răspundere civilă auto este obli-
gatorie atunci când vehiculul în cauză este înmatriculat într-un stat mem-
bru și nu a fost retras în mod legal din circulație”.  

Cu alte cuvinte, obligația de a încheia o poliță RCA nu dispare „pentru 
simplul motiv că, la un moment dat, un vehicul înmatriculat nu este apt să 

circule din cauza stării sale tehnice”.  
Decizia Curţii de Justiție a Uniunii Europene vizează un litigiu din Polonia, în care o colectivitate locală a de-

venit proprietar, în baza unei decizii de confiscare, al unei mașini nefuncționale, casată și radiată ulterior. Totuși, 
Fondul de Garantare a Asigurărilor din Polonia a amendat entitatea cu aproape 1.000 de euro pentru neîncheierea 
unei polițe RCA pe toată perioada în care a fost proprietar, chiar dacă mașina era pe butuci.

Deciziile date de CJUE sunt obligatorii pentru toate instanțele din Uniunea Europeană care se confruntă cu cazuri 
asemănătoare, dar autoritățile trebuie, de asemenea, să țină cont de ele, în vederea ajustării legislației interne. 

Din albumul primăriei  

Să dea bunul Dumnezeu, spunea domnul primar Petru Carebia, ca privind 
cineva, peste nu mulţi ani această poză, să se întrebe: „Oare chiar am trăit o 
astfel de perioadă cumplită?” În imagine, primarul comunei în mijlocul celor 
care au asigurat dezinsecţia în perioada pandemiei.  
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Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Grigore VIERU
Încă izvorăsc izvoare,
Drag chemându-ne pe nume
Bucurați-vă de viață,
Bucurați-vă de lume!

Încă rupe, ca de aur,
Struguri mâna cei robace.
Bucurați-vă de viață,
Bucurați-vă de pace.

Încă de cântări de mierlă
Codru-și leagănă lin creasta.
Bucurați-vă de viață,
Bucurați-vă de-aceasta!

Încă nu sorbim, ah, Doamne,
Aer cumpărat în rate.
Bucurați-vă de viață,
Bucurați-vă de toate!  

  Bijuteria lirică  

În Armata română încep recrutările. Legea nr. 
115/2021 pentru modificarea şi completarea 

Legii nr. 270/2015, prin care au fost armonizate unele 
aspecte în vederea creşterii atractivităţii serviciului mi-
litar în calitate de rezervist voluntar, a intrat în vigoare 
din această lună.  

Principalele modificări incluse în această lege sunt 
cele referitoare la:  

- creşterea cuantumului remuneraţiei acordate în 
perioada în care rezerviştii voluntari nu participă la in-
struire sau la misiuni, de la 10% la 30 % din solda de 
funcţie, la care se adaugă solda gradului deţinut;  

- eliminarea obligativităţii restituirii cheltuielilor 
aferente pentru recrutarea şi selecţia rezerviştilor vo-
luntari în situaţia nesemnării/nefinalizării contractului;  

- eliminarea obligativităţii înştiinţării unităţii cu 
care a încheiat contract cu privire la părăsirea localită-
ţii pentru o perioadă mai mare de 48 ore;  

- introducerea obligativităţii angajatorului de a men-
ţine raporturile de muncă sau de serviciu ale persoanelor 
care au semnat angajament/contract pentru îndeplinirea 
serviciului militar în calitate de rezervist voluntar.  

Pentru anul 2021, vor fi disponibile 775 de locuri de 
rezervişti voluntari (maiştri militari, subofiţeri, gradaţi 
şi soldaţi). 

Încep recrutările, 
vă intereseză? 

 Rubrica şcolii  

Elevii ne întreabă, noi răspundem  
Elevul Ovidiu 

Blaj, din comu-
na Sânandrei, ne în-
treabă cum este corect: 
„Vorbeşte întruna” sau 
„Vorbeşte într-una”? 

Dragă Ovidiu, din 
categoria greşelilor de 

scriere frecvente fac parte şi cele comise din cauza 
asemănării grafice dintre cuvinte care au de cele mai 
multe ori valori gramaticale diferite.

Când scriem „bineînţeles” şi când „bine înţeles”? 
Atunci când „bineînţeles” are înţelesul de „fireşte” se 
scrie împreună, de exemplu: „Bineînţeles că ştiu”- va-
loare de adverb, iar atunci când are sensul de sine stă-
tător, adică „un lucru bine înţeles” (adjectiv şi adverb) 
se scrie separat.  

O confuzie de scriere este posibil să se facă şi între con-
strucţiile „dinafară” şi „din afară”. Atunci când termenul 
„dinafară” are sensul de „pe de rost” se scrie împreună. 
Exemplu: „Învaţă tot pe dinafară”. În cuvinte sepa-
rate apare atunci când poate fi raportat la „înăuntru”. 
Exemplu: „Din afară totul părea în ordine”.  

„Demult”, când are sensul de „odinioară”, „când-

va”, se scrie împreună. Exemplu: „Demult, pe munte 
existau flori de colţ”, iar atunci când e vorba de un anu-
mit interval de timp, termenii se scriu separaţi.  

Exemplu: „De mult timp nu ne-am întâlnit. O situa-
ţie similară este şi în cazul termenului altădată, scris 
împreună are sensul de „odinioară, cândva” şi separat 
când e vorba de „o altă dată” când ai programat ceva.  

„Deloc” se scrie împreună când are sensul de „ni-
cidecum”. De exemplu: „Nu se descurcă deloc”, şi în 
cuvinte separate când înseamnă „originar”. Exemplu: 
„ Este de loc din Timişoara”.  

Greşeli frecvente se produc şi în cazul scrierii adver-
belor „deoparte” şi „întruna”. „Deoparte”, când are în-
ţelesul de „izolat” se scrie legat. Exemplu: „Stă deopar-
te şi nu vrea să danseze”, iar atunci când este în opoziţie 
cu „altă parte”, apare în cuvinte separate. Exemplu: „Pe 
de o parte mă bucur, pe de alta mă întristez”.  

„Întruna”, când apare cu sensul de „fără întrerupe-
re, neîncetat”, se scrie împreună, iar în contexte de ti-
pul „Într-una din zile a plecat” (prepoziţie şi pronume 
nehotărât) se scrie cu cratimă, cuvintele având valori 
morfologice diferite.  

Prin urmare, în exemplul din întrebare, prima va-
riantă este scrisă corect. 

Iosif MINNICH  

Trecând de drumul Ara-
dului pe cel ce duce 

spre comuna Sânandrei, călăto-
rul nu poate să nu reţină ordi-
nea şi curăţenia care domneşte 
în această comună. Când eu am 
ajuns în dreptul administraţiei 
locale, ziua era frumoasă. Pe 
bolta cerului nu se zărea nici 
un nor. Un vânt uşor adia spre 
pustă de la miazănoapte, razele 

soarelui scăpărau în vârfurile lucioase ale arborilor 
şi în florile câmpului. În această parte a pustei bănă-
ţene, în urmă cu două veacuri, se desfăşurau oştile 
celui venit să elibereze Timişoara de sub semilună. 
Oştile ca o mare fără sfârşit. Aici, pâlcurile de oşteni 
se puteau desfăşura în toată libertatea.  

Domnule Iosif Minnich, aş dori să stau azi de vor-
bă mai mult cu profesorul Iosif Minnich, decât cu 
omul de administraţie Iosif Minnich, se poate?  

4Desigur, chiar cu plăcere accept această pro-
punere, cu atât mai mult cu cât, după cum se știe, 
școala a rămas, profesional vorbind, marea mea iu-
bire.  

Păi, după o astfel de mărturisire de credinţă, vă 

întreb, legat chiar de acest domeniu, cum vedeţi situ-
aţia şcolii în această perioadă lungă, foarte lungă, de 
pandemie, de interdicţii?  

O văd cu speranță, cu speranța reîntâlnirii cu ele-
vii la clasă, pentru că această formă de frecventare 
a școlii îmi pare cea mai eficientă pentru elevi.  

A scăzut, în tot acest timp, calitatea învăţământu-
lui românesc?  

4Din păcate da, a scăzut dramatic și asta nu din 
vina elevilor sau a profesorilor.  

Atunci din pricina cui, domnule profesor?  
4În primul rând, din pricina absenteismului din 

clasă, una e să ai profesorul în față, și la rândul său 
profesorul pe elev în bancă și cu totul altceva pe 
ecranul telefonului.  

Cum vedeţi, ca om de administraţie, comuna Sâ-
nandrei, în viitorii ani?  

4În primul rând, vom avea, în continuare mult 
de lucru, mai sunt proiecte de derulat, altele de pre-
gătit, de lucru este mereu la o comună, ca la o casă.  

Dacă tot aţi amintit de proiecte, care ar fi proiectul 
din acest an, care vă solicită atenţia cu prioritate?  

4Fără îndoială, finalizarea canalizării, care se 
află în lucru la Carani, în viitorul foarte apropiat și 
la Covaci...  

Sânandreiul?  
4Sânandreiul se află în faza de licitație și în faza 

de rezolvare a problemelor legate de licitație.  
De câţi ani lucraţi cu domnul primar Claudiu Co-

man?  
4De când este dânsul primar, eu trecând în 

acest timp prin demnitățile de consilier și vicepri-
mar. Dar am avut relații la fel de bune și în peri-
oada în care am fost directorul școlii din comună, 
dânsul fiind foarte receptiv la relațiile cu școala cu 
necesitățile elevilor. Pot să vă asigur, în acest sens 
că domnul primar Coman, a acordat o atenție con-
stantă școlii din comuna noastră. În acest mod am 
reușit, pentru școală, să definitivăm multe proiecte 
comune.  

Domnule profesor, de când aţi ocupat funcţia de  
viceprimar, aţi avut timp să vă mai întâlniţi cu foştii 
elevi?  

4Domnișoară, am foști elevi care în cadrul ad-
ministrației locale îmi sunt colegi, cum este cazul 
șefului biroului de urbanism, absolvent al Facultății 
de Construcții. Cu alții, este adevărat mă întâlnesc 
mai rar, dar orice reîntâlnire cu elevii mei mă umple 
de bucurie. Dar foarte mulți elevi au plecat din țară, 
unul din ei, fiind chiar băiatul meu cel mare.

Domnul primar Coman, a acordat o atenþie constantã ºcolii din comuna noastrã  

Bucuraþi-vã 

Grigore Vieru (n. 14 februarie 1935, Pererita, fostul judeţ Hotin, România, azi Republica Mol-
dova - d. 18 ianuarie 2009, Chişinău) a fost un poet român basarabean. În 1993 a fost ales membru 
corespondent al Academiei Române.  

Grigore Vieru s-a născut în familia de plugari români a lui Pavel şi Eudochia Vieru, născută Di-
dic. A absolvit şcoala de şapte clase din satul natal, în anul 1950, după care urmează şcoala medie 
din orăşelul Lipcani pe care o termină în 1953.  

În anul 1957 debutează editorial (fiind student) cu o plachetă de versuri pentru copii, Alarma, 
apreciată de critica literară. În 1958 a absolvit Institutul Pedagogic Ion Creangă din Chişinău, 
facultatea Filologie şi Istorie.  

La 8 iunie 1960 se căsătoreşte cu Raisa, profesoară de română şi latină, născută Nacu  
În 1993 a fost ales membru corespondent al Academiei Române.  

Dacă visul unora a fost ori este să ajungă în Cosmos, eu viaţa întreagă am visat să trec Prutul, spunea adeseori poetul.  

Ne-am interest pentru dumneavoastră  
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Pagină realizată de Cătălin ŞTEFU 

  Amintirile unui lugojean  

Ieșiți la geamuri și la porți
Și bucurați-vă de toate,
Hristos a înviat din morți
Și în lumina sfintei sorți
Ciocnește ouă-ncondeiate!

Nimic n-a fost până acum
Așa profund, pe nicăierea,
L-au răstignit la cap de drum
Și L-au și umilit postum
Și-a fost și moarte Învierea.

Din jalea fără de hotar,
Din pietrele în groapă sparte,
Dintr-o Golgotă de calvar,
Dintr-o ofensă de coșmar,
A înviat, călcând pre moarte.

Hristos nu poate fi Hristos
De nu îl dor în viață toate,
Îi intră cuiele în os,
Durerile peri albi i-au scos,
Nici să vorbească nu mai poate.

El simte în rărunchi, mereu,
Toată povara ce o duce,

Îi este fiu lui Dumnezeu,
Dar e și om și poartă greu
Acest calvar și-această cruce.

De peste moarte și păcat
Se-aud cuvintele celeste:
„Eu sunt Hristos ce-a înviat,
Adevărat am înviat,
Vestind că Învierea este!”.

Tresare mugur din sicriu,
Se scoală din mormânt strămoșii,
Pe un pământ deplin și viu,
Cu ce-i ce-l știu și nu îl știu,
Hristos ciocnește ouă roșii.  

Hristos ciocneºte ouã roºii  
Adrian PĂUNESCU

Din lada cu zestre a poeziei româneşti 

Anunţ important!   
Primăria Municipiului Lugoj informează cetățenii că în conformitate cu Legea nr. 62/2018, proprietarii 

sau deținătorii de terenuri, administratorii drumurilor publice, căilor ferate, cursurilor de apă, lacuri-
lor, sistemelor de irigații și ai bazinelor piscicole au obligația să desfășoare lucrări de prevenire, combatere și 
distrugere a buruienii ambrozia, pentru evitarea instalării și răspândirii ei pe terenurile intravilane sau extra-
vilane, iar în cazul prezenței acesteia, pentru eliminarea ei.  

În scopul distrugerii și a prevenirii răspândirii ambroziei, se impune desfășurarea periodică a unor lucrări 
de întreținere a terenurilor prin cosire, smulgere, erbicidare sau alte lucrări și metode specifice. Aceste măsuri 
trebuie efectuate în perioada cuprinsă între răsărirea acestei plante și apariția primelor inflorescențe, respectiv 
cel târziu până la data de 30 iunie a fiecărui an.  

Având în vedere HG 707/2018, art. 2 și 3, în perioada următoare, începând cu data de 7 mai 2021, angajați 
ai Primăriei Municipiului Lugoj, având atribuții în acest domeniu, vor face verificări pentru identificarea te-
renurilor infestate cu buruiana ambrozia.  

Nerespectarea prevederilor obligațiilor legale privind combaterea ambroziei constituie contravenţie şi se 
sancţionează cu avertisment. Nerespectarea prevederilor din avertisment se sancţionează cu amendă de la 1.000 
lei la 5.000 lei pentru persoanele fizice şi cu amendă de la 10.000 lei la 20.000 lei pentru persoanele juridice. 

Din albumul oraşului 

Lugojul de odinioară... Lugojul imperial  

 Un tânăr izgonit de mama lui  
  Nicolae BREBAN

Mulţi vor ridica din 
umeri la această 

apreciere, dar voi adăuga 
imediat – Păunescu, poet in-
teresant, promiţător, dar care, 
ce ciudat a ucis şi „şi-a ucis” 
marea speranţă ce vieţuia, ce 
„ticăia” în fiinţa sa imponde-
rabilă. Zaharia Stancu, şeful 
de mare autoritate al Uniunii 
Scriitorilor, apărându-l odată 
pe Păunescu în faţa lui Cea-

uşescu, a strigat: „Nu-l ucideţi pe Victor Hugo tânăr!  
Pe Adrian Păunescu l-am cunoscut în următoarea 

împrejurare: într-o după-amiază am primit un telefon 
de la o prea frumoasă şi cam petrecăreaţă tânără poetă, 
pe numele ei Vera Lungu, originară din Banat şi care în 
anii aceia, şaizeci, se amesteca frecvent printre tinerii 

sculptori, jurnalişti, scriitori, pictori, compozitori, noi 
toţi formam într-un timp în care parcă se întrezărea o 
înmuiere cât de cât a durităţii staliniste, o magmă lune-
coasă şi veselă, plină de speranţă şi în acelaşi timp eram 
nepăsători faţă de propria noastră viaţă, purtând toate 
semnele unei tinereţi joviale, vitale, dar şi cu semne 
de falsă bătrâneţe în acelaşi timp, deoarece peste noi 
şi peste pământul pe care ne născuserăm adăstau încă 
nori negri, extrem de ciudaţi de imprevizibili. Dânsa 
locuia pe strada Spiru Haret şi mă anunţa amuzată că 
în boxa din pivniţă care-i aparţinea, peste nişte lemne, 
aşezat pe un schelet de fier al unui fel de pat de spital, 
se afla un tânăr izgonit de mama lui. Aveam cumva o 
pătură la îndemână să i-o aduc?  

Sigur că da, am luat o pătură, cu dungi verzi, ţin 
minte şi, într-adevăr, în boxa de la subsol a Verei 
am dat peste un tinerel voinic, de vreo optsprezece 
ani, cu un zâmbet larg şi sfios în acelaşi timp, elev 

în clasa a XI-a, dacă nu mă înşel, sau... proaspăt ab-
solvent! Mi-a plăcut atât de mult insul, încât, cum 
eram aproape, l-am luat cu mine într-o plimbare în 
Cişmigiu, unde, după ce l-am lăsat să-mi recite câte-
va din poeziile proprii, de care mi se părea că era prea 
încântat, după câteva întrebări scurte, încercând să-i 
aflu preferinţele din poeţii noştri dintre războaie, l-am 
snobat recitându-i din Baudelaire, cu o anume insis-
tenţă. Nu-l ştia, dar a prins destul de repede profilul 
de „dandy” sau de „maudit” sub care trecea atunci, 
la noi, dar şi în Franţa, ciudatul mare maestru al mo-
dernismului european, neînţeles de magistrul Sainte-
Beuve şi al cărui editor a trebuit, în 1857, să plătească 
o amendă usturătoare pentru a fi scos pe piaţă volu-
mul care a trecut ca un cutremur de scară ridicată pe 
piaţa continentului – „Les fleurs du mal”.

La scurtă vreme, poate într-o prea scurtă vreme, 
tinerelul, Adrian, ne-a fermecat pe rând... 

O nouă bază sportivă 
la Lugoj  

Municipalitatea lugojeană intenționează să 
construiască o nouă bază sportivă cu tere-

nuri de fotbal, baschet și handbal. Investiția va fi rea-
lizată prin Compania Națională de Investiții „C.N.I.” 
S.A., care a primit pe bază de protocol un teren situ-
at în municipiul Lugoj, în suprafață de 76.138 mp, 
în vederea și pe perioada realizării obiectivului de 
investiții „Construire bază sportivă TIP1, Splaiul Mo-
rilor, nr. 12, municipiul Lugoj, județul Timiș”.  

Proiectul prevede construirea unei baze sportive, 
care include: teren de fotbal, de 105 metri/68 metri, 
cu nocturnă și tribune pentru 500 de spectatori, te-
ren sport mic, de 20 metri/40 metri pentru minifotbal, 
handbal, baschet, clădire pentru vestiare și adminis-
trativă, parcare pentru autovehicule și autocar.  

Autoritățile locale vor asigura racordurile la 
utilități (electrică, apă, canal, gaz sau alt tip de com-
bustibil utilizat etc). Totodată, trebuie să mențină 
destinația obiectivului și să îl întrețină pe o perioadă 
de minimum 15 ani.

La fel ca toţi românii  

Începând din ziua de 7 mai, lugojenii se pot vaccina, la fel ca toți 
românii, la oricare centru de vaccinare de pe teritoriul țării, fără pro-

gramare în prealabil, doar cu buletinul. Măsura vine după ce autoritățile au 
testat cu succes această variantă de mai multe ori, observând o mai mare 
deschidere spre imunizare din partea populației.  

Prioritate vor avea persoanele de peste 60 de ani. Începând cu data de 7 
mai, doritorii pot merge doar cu buletinul în orice centru de vaccinare, iar în 
limita locurilor disponibile, vor fi imunizați. 

Adrian Păunescu (n. 20 iulie 1943, Copăceni, județul Bălți, România, astăzi în Republica Moldova — d. 5 noiembrie 
2010, București) a fost un autor, critic literar, eseist, director de reviste, poet, publicist, textier, scriitor şi traducător. 
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Ion MICURESCU - Primar al comunei Bata

Era o zi de mai, zi înso-
rită, cu florile pomilor 

fructiferi plutind deasupra li-
vezilor, cu pădurile de brad din 
jur cuprinse parcă de o frenezie 
a clorofilei: își schimbau vizibil 
culoarea din albastru într-un 
verde crud, proaspăt, de primă-
vară. O zi în care să-l tot asculţi 
pe captivantul povestitor al lo-
curilor natale, primarul Ion Mi-

curescu, depănând amintiri despre oamenii şi despre 
locurile de basm ale bătanilor.  

Domnule primar, ce amintire legată de țăranul bă-
tan, vă vine acum în minte?  

4Dragă, un consătean de-al meu, Vasile Ișvănescu, 
alintat de oamenii locului Văsălică Ișvănescu, a făcut ar-
mata, în perioada austro-ungară la „călărași cu schim-
bul” și acolo la revista de front, generalul îi întreabă, 
luîndu-i din zece în zece, ce meserie au. Și aproape toți 
au răspuns la fel: căruțaș și lăcătuș. Ei bine, când vine și 
rândul lui Văsălică Ișvănescu al nostru, el, la întrebarea 
ofițerului „ce meserie ai?”, răspunse cu nedisimulată 
mândrie: „Paure!”, adică „țăran”. Și atunci, generalul, 
arătându-l pe Văsălică însoțitorilor săi le spuse: „Ăstu-
ia, să-i dați două concedii că el asigură pâinea imperiu-
lui!”. Ce înțelegem de aici?  

M-aţi făcut curioasă.  
4Păi, înțelegem, domnișoară, că unui țăran nu-i 

sunt de ajuns două săptămâni pentru a strânge pâi-
nea de pe câmp.  

Domnule primar, aveți un adevărat cult pentru 
țăranul roman, iar pentru cel bătan cu precădere, pe 

care vă face plăcere să-l numiți așa cum este el cunos-
cut, cu făloșenie, în Banat: «paure».  

4Ia ascultă domnișoară profesor:  
„Tot mai des pă la orașe  
Mă apasă în timpane,  
Vorba unui nima-n lume  
«Ia ascultă, măi, țărane!»  

S-or făcut pă la orașe  
Fel de feluri de căfane  
Merg să beau și eu un Cola...  
«Bea cu paiul, bă, țărane!»  

Cătă sară, lângă casă,  
Bate unul în betoane  
Îndrăznesc și-i spun să gate,  
«Schimbă placa, bă, țărane»!  

Pă la gară trece unul  
Are patru geamantane  
Dau să trec, și el îmi spune:  
«Nu pe-aicea, bă, țărane!»  

De-aia-s tare supărat  
Și m-apasă în timpane  
Vorba asta tare proastă:  
«Bă, țărane, bă, țărane...»”.  
Domnule primar, pământul satului dumneavoastră 

este arădean, dar spiritul?  
4Bănățean! Ce mai încoace și-n colo… Noi, de 

pe malul stâng al Mureșului suntem numiți „bănă-
țeni” și atunci îți spun cum îmi place mie să mă adre-
sez consătenilor mei.  

Cum?  
4Întotdeauna îmi place să le spun: „Bănățenii 

mei, sătenii mei!”.  
Bănăţenilor, domnule primar, nu le place să plece 

de acasă în alte părţi, indiferent de ce avantaje li se 
oferă.Dumneavoastră?  

4La fel și eu, domnișoară, eu cu excepția anilor 
de armată și a anilor din perioada universitară petre-
cută la Timișoara, eu nu am plecat niciodată din Bata 
mai mult de o săptămână.  

Domnule primar, dacă tot ne-am învecinat azi cu 
ceasul vremurilor apuse şi dacă tot vorbim de plecare, 
aş dori să aflu ce a determinat oamenii locului să pă-
răsească acest pământ de vis?  

4Da, este bună întrebarea, pentru că acest rău 
al plecării din vatra satului, care din fericire nu se mai 
întâmplă acum, are o poveste a sa.  

Dacă povestea are şi un sâmbure de adevăr, merită 
scrisă.  

4Are domnișoară, are, vezi dumneata, cu zeci de 
ani în urmă, s-a dus vestea că în apropierea comunei 
noastre se va construi un mare, un foarte mare baraj. 
Această știre, cu fond real, a speriat oamenii, i-a pus 
pe gânduri, astfel că din motive ușor de înțeles, unii au 
luat drumurile care duceau spre marile orașe.  

Şi în final  s-a început construcţia acelui baraj?  
4În anii aceea, se afla la cârma județului Arad, un 

prim-secretar înțelept, Pavel Aron era numele lui și 
el a plecat la București, s-a întâlnit cu secretarul-ge-
neral Nicolae Ceaușescu, și felul în care Pavel Aron a 
prezentat problema, l-a determinat pe fostul preșe-
dinte al României, să renunțe la acel proiect. Dar din 
păcate, cei plecați nu s-au mai întors în sat. 

Bãnãþenii mei, sãtenii mei!

Din Codul de onoare al neamului Mocioneştilor   
Deseori, atunci când oaspeţi îi trec pragul birou-

lui său de la primărie, sau vin pentru întâia 
oară la cunoscutul „Festival al Vânătorilor”, ori, bine 
primiţi la Pensiunea „La bade Ioane” oaspeţii sunt pre-
zenţi la diverse simpozioane pregătite magistral, dom-
nul primar Ion Micurescu este auzit vorbind cu sinceră 
admiraţie, despre glorioasa familie a Mocioneştilor. 
Oaspeţii îl ascultă şi dânsul, cu răbdare, răspunde în-
trebărilor lor şi răspunsurile sale te fac să crezi că, pen-
tru o clipă, edilul citeşte din istoria propriei familii.  

Acum când de mai bine de un an, orice întâlnire de 
suflet este interzisă şi amintirile încep să doară, m-am 
gândit să vă prezint „Codul onoarei”  ce a aparţinut şi 
aparţine încă, neamului din care vine nobila familie a 
Mocioneştilor aşa cum l-am aflat de la regretata folclo-
ristă, etnolog, scriitoare şi om de muzeu Irina Nicolau.  

La noi era ruşine:  
• să nu pupi mâna popii,  
• să nu-ţi respecţi părinţii,  
• să-i spui soţului pe nume de faţă cu oameni străini,  
• să înşeli în afaceri,  
• să te vadă neamurile logodnicului înainte de căsă-
torie,  
• să pronunţivorbe ruşinoase,  
• să treci peste cuvântul bătrânilor,  
• să îl încalci pe al tău.  

Era ruşinos să te căsătoreşti cu cineva din alt neam  
şi să primeşti de zestre o oglindă prea mare sau prea 
mică,  
• să-ţi baţi nevasta,  
• să neglijezi copiii,  

• să nu asculţi de cuvântul bărbatului tău.  

Era ruşine să te vadă cineva gol,  
• să cerşeşti,    
• să nu munceşti destul,  
• să mănânci prea mult,  
• să-ţi taie duşmanul mustaţa,  
• să-ţi captureze părintele,  
• să taie coada calului tău.  

Era ruşine să minţi,  
• să te cerţi cu vecinii,  
• să preacurveşti,  
• să dai semne de necumpătare când bei, când joci 
cărţi sau când te îmbraci...  

Dar mai presus de toate, era ruşine să nu ai ruşine. 

Pagină realizată de Ana Maria TAPANOV  

Din albumul comunei  

Comuna Bata la vreme de iarnă, dar să o vedeţi primăvara!  

Dă-mi binecuvântarea-ți, sfântă, ca să pornesc cu Dumnezeu
Acolo unde legea cere și unde zboară dorul meu.
O, vin să te mai strâng, o dată, la pieptul meu cel iubitor…
Da, bună este providența, dar… mult e multul viitor.
Iar de e scris să mor, atuncea, să nu mă plângi, ci, cu mândrie,
Să-ți amintești de fiu-ți, care drept a pășit spre datorie,
Las' ca să plec și, zâmbitoare, cu drag mai caută la mine.
Rămâi cu bine, scumpă mamă, și iar să te găsesc cu bine!  

„Orice om sănătos poate rezista fără mâncare două zile - 
dar nu şi fără poezie” 

Charles Baudelaire   

Adio  mamei 

Ioan Nenițescu s-a născut în 11 aprilie 1854, la Galați şi a murit în 23 februarie 1901, Buzău. A fost poet şi membru co-
respondent al Academiei Române. Poezia de mai sus a fost scrisă în ziua de 18 august 1877, când a plecat la război.  
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Pagină realizată de Simona BLAJ

Ionuț MANIA 

Venind spre una din cele 
mai îngrijite, admin-

strativ vorbind, comune din 
vestul Ţării, e vorba de comu-
na Liebling, îmi reamintesc, cu 
reală plăcere, sfatul primit de 
la domnul Ioan Munteanu, pri-
marul comunei: „Domnişoară 
Roxana, mi-a spus dânsul, în 
acest jurnal de fală al nostru al 

bănăţenilor, jurnal înnobilat şi sfinţit deopotrivă prin 
înaltul patronaj al iubitului nostru Părinte Mitropolit 
Ioan cel Bun, este bine să se afle cât mai des interviuri 
cu Preoţii locului, căci Preoţii sunt cei care ţin aprin-
să candela credinţei şi a înţelepciunii.” Precum citiţi, 
i-am urmat îndemnul...  

Preaonorate Părinte Ionuţ Mania, vă adresez o în-
trebare de la care ştiu că mulţi, foarte mulţi cititori 
aşteaptă răspuns: cât de des trebuie să ne împărtășim?  

4Domnișoară Roxana, astăzi în Ortodoxie exis-
tă păreri și practici diferite privind administrarea 
deasă sau rară a Sfintei Euharistii. Trebuie subliniat 
de la început că efectele Sfintei Împărtășanii nu de-
pind însă de numărul de împărtășiri, ci de pregătirea 
noastră sufletească cu care o primim.  

Ce spune tradiţia, Părinte?  
4Tradiția bisericească și Sfinții Părinți evidenția-

ză adesea o regulă aplicată totdeauna în Biserica Or-
todoxă care nu indică nimănui să vină la împărtășire 
fără pregătirea necesară din care un loc de frunte îl 
ocupa Taina Spovedaniei, prin care se face curățirea 
sufletului.  

Îmi puteţi exemplifica?  
4Desigur, iată un exemplu în acest sens. Sfântul 

Ioan Gură de Aur în „Omilia a XVII-a către Evrei”, ne 
spune: „Mulți se împărtășesc cu această jertfă o dată 

pe an, mulți de două, alții mai des și către toți aceștia 
se îndreaptă cuvântul nostru. Dar nu numai către cei 
de față, ci și către cei ce sunt în pustietăți, căci aceștia 
fac acest lucru o dată pe an și, de mai multe ori, la doi 
ani. Deci care trebuie lăudați ? Nu voi lăuda nici pe cei 
ce se împărtășesc o dată, nici pe cei de mai multe ori, 
ci numai pe cei ce se împărtășesc cu conștiința cura-
tă și a căror viață este neprihănită. Pe unii ca aceștia 
totdeauna îi vom lăuda, iar cei ce nu sunt curați, să nu 
se apropie de Sfânta Împărtășanie fiindcă aceștia pri-
mesc asupra lor judecată și osânda…Tu te desfătezi 
la masa duhovnicească, și apoi iarăși îți întinezi gura 
cu noroi?… Crezi că îți ajung patruzeci de zile spre a 
te curăți de păcatele comise timp îndelungat și după 
o săptămână iarăși te întorci la cele de mai înainte?... 
Spune-mi dacă vindecându-te în patruzeci de zile de 
boala îndelungată și apoi iarăși înapoindu-te la mâncă-
rurile care au pricinuit boală, nu ai pierdut atâta oste-
neală de mai înainte?”  De la toate acestea și până la 
situația jalnică și împotriva firii la care s-a ajuns în zilele 
noastre, că la Sfânta Liturghie să nu se împărtășească 
nimeni dintre credincioși, este o cale lungă.  

Da, am înţeles şi sper să se dumirească şi cei nedu-
meriţi. Părinte, „Cu frică de Dumnezeu, cu credinţă şi 
cu dragoste să vă apropiaţi!”.  

4Ei, vezi dumneata cât de nefiresc sună cuvinte-
le preotului: „Cu frică de Dumnezeu, cu credință și 
cu dragoste să vă apropiați !” atunci când sunt ros-
tite în gol, pentru că nimeni nu se va mai apropia de 
Sfânta Împărtășanie ci, mai rău, în unele locuri, toți 
credincioșii din biserică vor face un pas-doi înainte, 
făcând dezordine, zgomot și înghesuindu-se! Prin 
aceasta se desființează chiar scopul principal al Sfin-
tei Liturghii: preschimbarea darurilor de pâine și vin 
în Trupul și Sângele Mântuitorului, apoi împărtășirea 
credincioșilor cu ele.  

Se poate slujba euharistică, fără împărtăşire?  
4Nu, nu se poate concepe Sfânta Liturghie fără 

împărtășirea credincioșilor, lucru arătat în practică 
Bisericii primare, când împărtășirea duminicală era 
o regulă comună.  

Dar există o perioadă anume pentru împărtăşanie?  
4De-a lungul veacurilor, nu s-au fixat perioade 

anume în care să se împărtășească credincioșii, ci a 
fost lăsată la libera voie a credincioșilor, în funcție 
de dorință și pregătirea lor. Porunca a patra bise-
ricească spune că suntem datori să ne împărtășim 
de patru ori pe an în cele patru posturi, sau măcar 
o dată pe an, în postul Sfintelor Paști. Aceasta nu 
înseamnă că împărtășirea mai deasă este interzisă, 
ci porunca arată doar momentele care sunt obliga-
torii. Mai trebuie să menționăm ceea ce ne învață 
Sfântul Simeon arhiepiscopul Tesalonicului în seco-
lul al XV-lea, care recomandă, dar nu obligă împărtă-
șirea deasă, spunând că acei care iubesc pe Domnul 
„să nu depășească 40 de zile” fără a se împărtăși. E 
bine, foarte bine să se poată împărtăși omul cât mai 
des, dar nu fără pregătire corespunzătoare.  

Carevasăzică...  
4Nu contează dacă e deasă sau rară împărtăși-

rea, ci pregătirea cu care o primim. Călugării și maici-
le care stau în mănăstire și în biserică și tot nu se încu-
meta să se împărtășească mai des. Unii pot de patru 
ori pe an, alții de opt ori pe an, alții numai o dată.  

Există o diferenţă între Spovedanie şi Împărtăşanie?  
4Evident, se face diferența între Spovedanie 

care poate fi fără Împărtășanie, în timp ce invers nu 
poate fi  Împărtășanie fără Spovedanie.  

Preabunule Părinte, vă mulţumesc pentru timpul 
acordat acestui subiect şi mai ales pentru lămuririle 
aduse.  

4Cu multă bucurie. 

Nu conteazã dacã e deasã sau rarã împãrtãºirea, ci pregãtirea cu care o primim

Este bine să ştiţi... 
„Sau” este o conjuncție și se scrie legat atunci când 

sensul cuvântului este „ori”.  
Exemplu: Îmi doresc să merg la mare sau la munte.  
În cazul în care nu poate fi înlocuit cu „ori” și ur-

mează o acțiune, se scrie „s-au”.  
Exemplu: Ei s-au dus la plimbare.  
În cazul „s-a” sau „sa” ambele forme sunt corecte, 

depinde de contextul în care sunt folosite.  
„Sa” este pronume posesiv și se scrie legat atunci 

când sensul cuvântului este a lui / a ei.  
Exemplu: Mașina sa este la reparat.  
Forma „s-a” se folosește atunci când urmează o 

acțiune. Aici cratima are rolul de a separa două părți 
de vorbire diferite (s – pronume reflexiv și a – verb 
auxiliar).  

Exemplu: Copilul nu s-a dus la școală astăzi. 

 Rubrica elevilor 

Situl arheologic de la Liebling  

Situl arheologic de la Liebling - Unip S. Situl arheologic se află la 2 km SSE de Biserica Ortodoxă 
din Unip; la 3,2 km VSV de Biserica Ortodoxă din Icloda; la 5,7 km NV de Biserica Ortodoxă din 

Stamora Română şi la 2,7 km SV de versantul stâng al Râului Pogăniş.    
Fragmentele ceramice de la Unip - Pădurea Unip Nord. Locul în care a fost găsit materialul arheologic se 

află la 2,45 km SV de Biserica Ortodoxă din Urseni; la 4 km NV de Biserica din Unip, pe plaja dintr-un cot 
de depunere din versantul stâng al Râului Timiş.

 Privind spre trecut   

Am zis iubitei mele: „Vino
La câmp, s-auzi un pitpalac”.
Ea: „Da, îmi place pitpalacul…
Dar nu merg: tu… eşti prea sărac”.

Plimbându-mă-n singurătate,
O odă gloriei eu fac:
Dar gloria se depărtează
„De ce fugi?” zic. - „Eşti prea sărac!”

Mă duc atunci la masa verde,
Să-ncerc norocul — poate fac
O lovitură… Dar norocul
„Pleacă, îmi zice; eşti sărac!”

Mă duc acasă melancolic.
Stau trist, visând într-un ceardac,
Şi piţigoiul din grădină
Îmi fluieră: „Eşti prea sărac!”  

Mă duc la editor c-o carte.
E iarnă, frig — voi să mă-mbrac;
Dar editorul mă respinge:
„Nu te-editez; eşti prea sărac!”

A! sărăcie! Monstru palid,
Când oare am să-ţi viu de hac?
Şi sărăcia îmi rânjeşte
Sardonică: „Eşti prea sărac!”

Îmi place către primăvară
Să mănânc ochiuri cu spanac.
- Şi nici spanac, nici ochiuri simple
Nu pot să gust… sunt prea sărac!  

Atunci, voii de disperare
Să mă atârn de un copac,
Dar craca fuse prea subţire,
Mi-a zis trosnind: „Eşti prea sărac!”
 
Dar mor în fine şi groparul
Îmi ia cadavrul şi posac.
Şopteşte între dinţi în silă:
„După ce-i greu… e şi sărac!”. 

Un poet rareori citit...  

Ion Luca Caragiale s-a născut la 1 februarie 1852, în comuna Haimanale, 
judeţul Prahova şi a murit în ziua de 9 iunie 1912, la Berlin. Considerat, 

încă din timpul vieţii, a fi cel mai mare dramaturg român, Caragiale a scris şi poezii 
pe care le-a publicat în revista «Ghimpele», semnând cu iniţialele Car şi Policar. 
Poezia de mai jos a fost publicată în anul 1871.

Prea  sãrac
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de Deta

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFTENIE

Concurs de Sfintele Paşti - la Deta 

În perioada 29 martie – 18 aprilie, Primăria 
Orașului Deta a organizat un concurs prin 

care şi-a chemat cetăţenii să îşi  exprime gându-
rile și sentimentele prin culoare, călăuziți fiind de 
lumina Învierii Mântuitorului nostru și însoțiți de 
dorința de a îl găsi pe năzdrăvanul Iepurilă. 

Tot ce trebuiau să facă cei ce doreau să participe 
era să fotografieze creațiile proprii și să trimită fo-
tografia pe un e-mail desemnat. Apoi aceştia trebu-
iau să aştepte invitația făcută la Primăria Orașului 
Deta pentru a prezenta lucrările. Organizatorii s-au 
ocupat să-l ademenească pe misteriosul Iepurilă 
cu mult așteptatele lucrări și să negocieze cu el, 
bineînțeles, cadoul participanţilor! 

Tema concursului a fost „Învierea Domnului – 

Tradiție, Lumină și Culoare”, iar categoriile la care 
s-a putut participa au fost următoarele:

• ouă încondeiate
• desene în culoare, creion
• picturi pe hârtie, pânză, icoane pe sticlă
• creație literară (poezie sau compunere). 
Odată cu pandemia, viețile noastre au suferit o 

întorsătura la 180 de grade. Și nu ne-a rămas altce-
va de făcut decât să ne străduim în a respecta mă-
surile de prevenire a răspândirii virusului pentru a-l 
alunga de lângă noi cât mai curând posibil. Astfel, 
organizatorii au fost nevoiți să se adapteze tutu-
ror situațiilor impuse. În acest fel a fost sărbătorit 
orașul nostru de ziua lui, prin artă, lansând acest 
concurs online. 

Periplu creştin  
Vă invit la un scurt periplu creştin spicuit din 

cartea domnului Iosif  Marius Circa, „Cuge-
tări şi mai târzii”, apărută la Editura Hoffman în anul 
2018.

„Şi după un lung periplu creştin, suntem tot mai 
aproape de casă. Despre protopoiatul Deta, am aflat 
că are în coordonare 34 de biserici plus filialele, adi-
că: Deta, Banloc, Berecuţa, Birda, Cebza, Cerna,   
Ciacova, Clopodia, Colonia-Gătaia, Denta, Ferendia, 
Folea, Gaiu Mic, Gătaia, Gherman, Ghilad, Jamu 
Mare, Jebel, Liebling, Livezile, Macedonia, Moravi-
ţa, Obad, Opatiţa, Pădureni, Partoş, Percosova, Pe-
troman, Sculea, Stamora Germană, Şemlacu Mare, 
Şipet, Toager şi Voiteg. De zona noastră aparţin trei 
mânăstiri: Cebza, mânăstire de călugăriţe (20 de vie-

ţuitoare), Partoş, călugări (3 vieţuitori) şi Săraca (6 
vieţuitori). 

E momentul să amintim şi Preaonoraţii protopopi 
de Deta: Gh. Simu (1950-1955), Crişcu Porfir (1955-
1960), Ion B. Mureşianu (1960-1962), Olaru Ioan 
(1962-1972), George Florin (1972-1990) şi Ioan Pri-
săcean (1990-până azi).

La Deta, la biserica «Pogorârea Sf. Duh» (construi-
tă în 2009) sunt 771 de familii cu 2245 de credincioşi 
şi oficializează aici Preaonoratul protopop Ioan Pri-
săcean şi preotul Ioan Ciprian Blagoe, la Gătaia, la 
biserica «Învierea Domnului» (1796), sunt 476 de 
familii cu 1125 de credincioşi, iar preot este Călin 
Negrea, la Jamu Mare, capela «Învierea Domnului» 
(1978) sunt 233 de familii cu 610 credincioşi, pre-

ot Ioan Babeu, La Clopodia, Biserica «Pogorârea Sf. 
Duh», în construcţie avansată, 130 de familii cu 375 
de credincioşi, preot Marius Ionel Crăciunescu şi, în 
sfârşit, în satul meu de suflet, Ferendia, la biserica 
«Adormirea Maicii Domnului» (1948), sunt 151 de 
familii ci 350 de credincioşi, iar tânărul nostru preot 
se numeşte Dan Tiberiu Gherasim.

După acest belşug de informaţii (pe alocuri plicti-
sitoare), care ne limpezesc totuşi orientarea creştină 
şi ne dau dimensiunea reală a acestui fenomen, tre-
buie să râmânem convinşi că ortodoxia nu este doar 
o simplă teorie, ci este o relaţie adevărată cu Dumne-
zeu cel Adevărat.”

(Iosif Marius Circa, Cugetări şi mai târzii)

Recomandare de carte 

În această lună vă recomandăm romanul 
„Fantoma din Moară”, apărut la editura Po-

lirom, în 2017 şi scris de Doina Ruşti. Aceasta este 
una din cele mai apreciate voci feminine al literatu-
rii contemporane, tradusă în numeroase limbi, pre-
cum engleză, germană, spaniolă, chineză, maghiară 
etc.Volumul de faţă e un bildungsroman, cu tentă 
autobiografică şi fantastică având tematică diversă 
şi construcţie solidă. Un roman „vânjos” pe care 
Dan C. Mihăilescu îl consideră o „parabolă a comu-
nismului”, iar Paul Cernat îl remarcă drept „una din 
cele mai convingătoare şi expresive ficţiuni despre 
comunismul autohton publicate în ultimul deceniu”. 
Lectură plăcută!

Asfaltare de drumuri

În data de 7 mai, între orele 10-17, pe linia 129 Voiteni - Stamora, pe raza 
localității Deta, la TN cu CF km 41 + 431 care se intersectează cu DC 

nr 178 - Calea Opătiței a fost închisă circulația pentru o perioadă de cca 3 ore, în 
vederea executării lucrărilor de ciuruire mecanică în vederea asigurării asfaltării. 
De asemenea, în aceeaşi dată s-a asfaltat șoseaua în zona Târgu Mare (de la sensul 
Giratoriu până la intersecția cu strada Ghiladului și strada Avram Iancu integral). 
Circulația a fost închisă pe străzile menționate deoarece s-au demarat lucrări în 
intervalul orar 08:00-16:00.

Wifi gratuit - la Deta

A fost finalizată instalarea, în diferite locuri din oraș, a punctelor de acces la 
internet prin WiFi – pe care cetățenii le pot folosi gratuit chiar de azi. Pri-

măria Deta a beneficiat de finanțare europeană în valoare de 15.000 euro pentru 
implementarea acestui proiect, prin programul WiFi4EU al Comisiei Europene.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pavel Ovidiu FOALE 

Înainte de a mă reîntâl-
ni cu Părintele Foale, 

domnul profesor Ovidiu Doţa, 
primarul comunei Topolovăţu 
Mare, îmi spunea: „Domnule 
Miron, ne-a binecuvântat bunul 
Dumnezeu ca pe întreg cuprinsul 
comunei noastre să avem preoţi 
dedicaţi trup şi suflet cuvântului 
Dumnezeiesc şi oamenilor.”  Şi, 
aş adăuga eu, oamenii Topolo-

văţului sunt precum preoţii lor; politicoşi, primitori, 
harnici şi credincioşi. Să tot stai de vorbă cu ei…  

Preaonorate Părinte, Preotul, cum îl poate ajuta pe 
cetățean să se apropie de biserică și de Dumnezeu?  

4Preotul trebuie să aibă un rol foarte important 
în viața omului, de aceea preotul trebuie să aibă o 
viață curată, o conștiință curată pentru a fi un exem-
plu demn de urmat de către cetățean. În al doilea 
rând preotul trebuie să aibă o gândire pozitivă, să 
fie un reper pentru comunitate și pentru cetățeanul 
modern, bineînțeles.  

Credeți că creștinismul se află în pericol, așa cum 

se vehiculează în Occident, dat fiind acest val masiv de 
migratori din Africa și Asia, unde există alte credințe?  

4De-a lungul istoriei, mulți au încercat să atace 
Biserica creștină să îi facă rău, dar întotdeauna au 
eșuat, dușmanii nu au reușit să îi facă mare lucru 
care să îi dăuneze grav. Biserica creștină a rezistat 
eroic de-a lungul istoriei și va rezista în continuare 
atacurilor de orice fel.  

Ce ar trebui să facă cetățeanul ca să se apropie de 
biserică?  

4În Biserică, lucrurile stau puțin altfel față de 
alte instituții. Omul, în primul rând, trebuie să încer-
ce să se îndrepte spre Biserică, să nu stea îndepărtat 
și înstrăinat.  

De exemplu...  
4De exemplu, în Biserică nu e ca atunci când 

mergi la magazin, îți iei de exemplu o haină o plătești 
și te duci acasă și o îmbraci. În Biserică, pentru ca să 
îl recunoști pe Dumnezeu cu adevărat, trebuie în pri-
mul rând să-i îndeplinești voia Lui. Când îi îndeplinești 
porunca, atunci l-ai descoperit pe Dumnezeu și te 
apropii de El. Aceasta este calea către Biserică, că-
tre credință și către Dumnezeu, iar omul modern 

trebuie să înțeleagă că are nevoie de această cale 
dreaptă pentru a avea o viață și luminoasă.  Atunci 
va descoperi și frumusețea semenilor lui, va desco-
peri frumusețea vieții. Atunci va știi să se prețuiască 
și pe sine și pe aproapele său.  

Fără această legătură...  
4Omul fără a fi în legătură sinceră cu Dumne-

zeu nu va ști să se prețuiască cu adevărat. Dacă nu 
îl are pe Dumnezeu în el, va privi strâmb lucrurile, 
cu aroganță și de cele mai multe ori greșit. De mul-
te, ori omul modern nu mai știe să se prețuiască pe 
sine însuși cu adevărat, la adevărata sa valoare și de 
aceea are de suferit și este nefericit și adesea ajun-
ge să facă gesturi necugetate care să îi dea suferință 
și nefericire. Când ne apropiem de Dumnezeu, ne 
apropiem și unii de alții cu dragoste și respect - o 
cale sigură spre fericire.  

Părinte, mulţi oameni spun că tehnologia, moder-
nitatea, înstrăinează oamenii. O fi adevărat?  

4Da, din păcate, se pare că acuma în modernita-
te înstrăinarea este copleșitoare, din cauza îndepăr-
tării de Dumnezeu și de biserică. 

În Bisericã, nu e ca atunci când mergi la magazin  

Rubrica şcolii  

Când primeşti un răspuns, te luminezi, 
când pui o întrebare, luminezi lucrurile     

Eleva Luciana Farcaş, din comuna Topolovăţu Mare, ne roagă să explicăm sensul şi originea expresiei 
„Patul lui Procust”. 

Dragă Luciana, în cultura română, expresia „Patul lui Procust” este mai cunoscută ca titlu al unui roman scris 
de Camil Petrescu, dar puţini ştiu, din păcate, originea şi semnificaţia acesteia.  

Procust, în mitologia greacă, era un tâlhar din Atica, o regiune a Greciei, care ataca drumeţii pe drumul dintre 
Atena şi Megara. Îşi făcuse un obicei din a-şi tortura victimele, folosindu-se de două paturi din fier, unul mai 
mare şi altul mai mic. Cei care aveau trupurile mai lungi erau aşezaţi în patul mai mic şi Procust le reteza pi-
cioarele ca să corespundă dimensiunilor patului, iar celor mai scunzi le lungea picioarele ca să aibă dimensiunea 
patului mai mare. Până la urmă, Tezeu, un războinic atenian, cel care l-a ucis şi pe Minotaurul care locuia în ma-
rele Labirint de la Cnossos, l-a omorât şi pe tâlharul Procust, supunându-l aceluiaşi supliciu prin care trecuseră 
şi drumeţii nevinovaţi.  

Dintr-o astfel de legendă s-a născut expresia „Patul lui Procust”, care, la modul general, semnifică orice fel 
de situaţie care impune forme, reguli, condiţii, constrângeri prestabilite, fixe şi nefireşti.  

Ca titlu metaforic al romanului lui Camil Petrescu, „Patul lui Procust” face referire la realitatea românească 
de la începutul secolului al XX-lea, văzută ca un spaţiu al nepotrivirii între indivizi din diverse categorii sociale, 
al mediocrităţii, al dilemelelor existenţiale, fără soluţie, sau cu efecte grave asupra destinului intelectualităţii, în 
primul rând.  

Expresia se poate folosi însă şi în alte contexte, pentru a da mai multă forţă de sugestie mesajului. Se poate 
spune, de exemplu: „Colectivul în care lucrez este format din indivizi fără personalitate, obişnuiţi doar să execu-
te ordinele superiorilor, ca şi cum ar fi trecut toţi printr-un pat al lui Procust” etc. 

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

La pas prin comuna 
Topolovăţu Mare  

În aşteptarea întâlnirii cu Părintele Ovidiu Foa-
le, am încercat să văd şi câteva din realizările, 

de până acum ale domnului primar Ovidiu Doţa, pe 
care le readuc în atenţia locuitorilor comunei, pentru 
că sunt motive de fală, precum şi în atenţia cititorilor 
din alte judeţe:  
• Teren sintetic cu nocturnă la Şcoala din Topolovăţu 

Mare;  
• Capela din Topolovăţu Mare;  
• Şcoala şi grădiniţa din Ictar Budinţ;  
• Parcurile din Ictar Budinţ şi Topolovăţu Mare;  
• Asfaltarea drumurilor din Iosifalău, Topolovăţu 

Mare şi Ictar Budinţ;  
• Modernizarea Staţiei de pompare şi a Staţiei de clo-

rinare;  
• Camere de supraveghere în toate localităţile;  
• Modernizarea iluminatului public.

În atenţia locuitorilor comunei Topolovăţu Mare  

 Vă puteţi vaccina şi la locul 
de muncă  

Angajatorii care au cel puțin 100 de salariați vor 
putea face vaccinarea cu AstraZeneca la sediu, 

potrivit regulilor stabilite recent de autorități. Angajatorii 
care au mai puțin de 100 de salariați vor trimite listele 
doritorilor direct către Direcţia de Sănătate Publică.  

Așadar, conform Instrucțiunii nr. 132/2021 emise 
recent de Comitetul Naţional de Coordonare a Acti-
vităţilor privind Vaccinarea împotriva SARS-CoV-2, 
companiile cu mai puțin de 100 de angajați vor face o 
listă cu toate persoanele din cadrul firmei care doresc 
să se vaccineze cu vaccinul AstraZeneca și o vor trimi-
te DSP-ului. După primirea listei, DSP-ul va programa 
persoanele respective într-un centru de vaccinare fix 
AstraZeneca și va comunica angajatorului datele exac-
te când sunt programați salariații pentru prima doză, 
respectiv pentru rapelul vaccinului împotriva CO-
VID-19, pentru a le putea transmite acestora.   

Firmele cu 100 sau mai mulți salariați își vor orga-
niza acţiunea de vaccinare la sediile proprii, urmând, 
conform instrucțiunii Comitetul Naţional de Coordo-
nare a Activităţilor privind Vaccinarea. 

Un mare poet, pe nedrept uitat: Damian Ureche  

S-a născut la Rugetu, în judeţul Vâlcea la 2 septembrie 1935 şi a încetat din viaţă 
la Timişoara la 20 septembrie 1994. A fost corector la publicaţiile „Scrisul Bănă-

ţean” şi redactor la revista „Orizont” din Timişoara. Membru al Uniunii Scriitorilor din Ro-
mânia din anul 1967. A publicat 21 de cărţi. Majoritatea volumelor de versuri sunt premiate 
de Uniunea Scriitorilor din România şi Asociaţia Scriitorilor din Timişoara.  

Prin efortul domnului Vasile Todi, poeziile lui văd şi azi lumina tiparului în revistele edi-
tate de Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric: „Scrisul Bănăţean” „Jurnalul Interregional 
Banatul” şi „Jurnalul Naţional al Primăriilor” .  

Poezia pe care o publicăm în această pagină, scrisă în 1981, pare dedicată acestor vremi… 

Datorită ţie stăm în umbră,
Nu mai pot valorile să crească,
Stăm de-un veac cu mâinile în şolduri-
Sfântă laşitate românească!  

Şi de-atâta chin şi de durere,
Nu mai pot nici mamele să nască,
Nu primim nimic, dar ni se cere-
Sfântă laşitate românească!  

Trădători cu sufletul de slugă,
Ce-au ajuns la viaţa boierească,
Au venit la sânul tău să sugă-
Sfântă laşitate românească!  

Bietul nostru neam e plin de ură,
El, ce ştie-atâta să iubească,
Nu mai ştie omul câte-ndură-
Sfântă laşitate românească!  

Din cuprinsul sfintei noastre ţări
Rup vecinii cu măsea frăţească
Şi ne-aşteaptă noi ameninţări-
Sfântă laşitate românească!  

De-ar veni şi-aici un pic de bine,
Dictaturi să nu ne mai umbrească,
Poate-atuncea vom scăpa de tine-
Sfântă laşitate românească! 

Sfântã  laºitate  româneascã  
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Coborând spre comuna vesti-
tului poet în grai bănăţean, 

comună cei poartă, cu cinste, nu-
mele, opresc autoturismul pentru 
a admira legănatul pădurilor de 
brazi, vuiet de piatră urcând în ce-
tină. Privesc fascinată şi mă pome-
nesc spunând versuri de Doinaş:  

... Ce bruscă-nverşunare sal-
tă-n oase?  

Tăcerea răzvrătindu-se-n tulpini  
Proclamă-n vânt legende şi miroase.  
De sfinte răni, legenda cântă-n pini  
Insaţiabilă ca o genune  
Lumina-nghite totul – şi suspini  
Aşa se naşte cea dintâi minune.  
Apoi, încet, pornesc spre sediul administraţiei lo-

cale...  
Domnule primar, este adevărat că localitatea, co-

muna dumneavoastră, mai bine zis, are cei mai mulţi 
kilometri de drumuri din judeţul nostru?  

4Da, Comuna Victor Vlad Delamarina are cei mai 
mulți kilometri de drumuri din județul Timiș.  

Domnule primar, pe ce suprafaţă se întinde comu-
na dumneavoastră?  

4Comuna noastră se întinde pe o suprafață de 
aproape 1400 de hectare.  

Şi aveţi câte localităţi pe cuprinsul ei?  
4Comuna Victor Vlad Delamarina are în com-

po nență șase sate – localitatea centru de comună, 
Herendești, Petroasa Mare, Visag, Honorici, Pădu-
reni și micuța colonie Pini.  

O comună întinsă…  
4Domnișoară Roxana, la nivel de drumuri comu-

nale, suntem comuna cu cei mai mulți kilometri din 
Timiș. Avem, în total, 38,7 kilometri!  

În acest caz, problema se pune nu numai de asfal-
tare, ci şi de întreţinere nu uşoară a acestor drumuri.  

4Aveți dreptate, fiind comunale, drumurile sunt 
destul de greu de întreținut, pentru că ne consumă 
resursele de la bugetul local, care și-așa sunt puține.  

Vă întreb, domnule primar, pentru că este bine să 
ştie şi oamenii comunei dumneavoastră, ce sumă alo-
caţi anual pentru întreţinerea drumurilor?  

4Anual alocăm circa 30% din veniturile proprii, 
pentru întreținerea acestor șosele.  

Asta presupune ce sumă?  
4Asta înseamnă peste 1,2 milioane de lei! Dar 

avem în vedere, de ceva timp, intenția de schimbare 
a statutului unuia dintre aceste drumuri, în lungime 
de 18 kilometri, din local în județean. De altfel, am so-
licitat Consiliului Județean Timiș să preia în adminis-
trare drumul comunal 136, care face legătura între 
Lugoj – He rendești – Petroasa Mare și Visag. Domni-

șoară, este una dintre cele mai circulate șosele și ne 
trebuie fonduri serioase pentru a o întreține.  

La o asemenea suprafaţă, la o asemenea lungime 
a comunei cred că şi străzile, îngrijirea lor implică un 
efort considerabil.  

4Fără discuție, păi gândiți-vă că avem peste 48 
de kilometric de străzi, aproape distanța rutieră din-
tre Timișoara și Lugoj!  

Din câte ştiu aceste străzi sunt modernizate.  
4Da, străzile aflate pe aria comunei noastre sunt 

modernizate în proporție de 90%.  
Domnule primar, nu pot să închei acest dialog cu 

dumneavoastră, fără a vă felicita pentru efortul dum-
neavoastră de a introduce gazul în comuna Victor 
Vlad Delamarina.  

4Domnișoară Roxana, vă mărturisesc cu toată 
sinceritatea că sunt  bucuros că am început proiec-
tul de racordare și distribuție a gazelor naturale în 
comuna noastră. Este un proiect așteptat de toți 
consătenii mei. Și în acest sens, am invitat toți pro-
prietarii de locuințe din comuna noastră, la sediul 
primăriei, pentru a semna cererea de racordare.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru informaţii-
le oferite.  

4Și eu vă mulțumesc pentru atenția pe care o 
acordați comunei noastre.

Am început proiectul de racordare ºi distribuþie a gazelor naturale în comuna noastrã   
  Ioan Cristian CARDAȘ  -  Primar al comunei V.V. Delamarina

Poezia de ţinut minte     

Pãrinþii   
Pe sub cămaşă iarba-i mai tare decât dinţii,  
Mai tare ca uitarea şi spaima de tumult ;  
Pe la genunchi cu zgomot se-aud urcând părinţii  
Spre ochii mei pe care nu i-au văzut de mult.  
Ei, neiniţiaţii cu drumurile vaste,  
Se rup mergând prin mine şi merg şi iar se rup.  
Se odihneşte mama pe una dintre coaste  
şi tata-njură anii ce mi-au trecut prin trup.  
Se miră trist bătrânii şi nu-nţeleg ideea,  
Şi eu abia sub frunte sunt gata să-i aştept,  
Şi inima aceea azi nu mai e aceea,  
Pe care ei cu margini de cer mi-au pus-o-n piept.  
Şi nu mai sunt aceia şi nici umerii ce-apasă,  
Nici tâmplele, nici ochii ce nu mi-i pot vedea.  
Nedând de mine, bunii se-ntorc  pe iarbă-acasă,  
Şi creşte iarbă multă pe sub cămaşa mea!  

Damian URECHE

Din albumul comunei    

„Eu nu am candidat pentru a face promisiuni , ci pentru a con-
tinua dezvoltarea satelor după modelul lucrărilor făcute în cei 
patru ani de mandat”.

Ioan Cristian CARDAŞ

 Elevii ne întreabă, noi răspundem  
Elevul Mihai Furdea, din comuna Victor Vlad 

Delamarina, ne cere detalii privind sensul şi 
originea cuvântului „machiavelism”. 

Dragă Mihai, cuvântul machiavelism, utilizat pen-
tru a denumi un anumit comportament, s-a format de 
la numele lui Niccolo Machiavelli, un gânditor uma-
nist italian, din perioada Renaşterii, filosof, teoretician 
al politicii şi al istoriei, autor, printre altele, al operei 
Principele, concepută în 1513 şi publicată în 1532.  

Trebuie ştiut că această carte a fost gândită ca un 
dar al lui Machiavelli (nu pentru a fi publicată) pentru 
Lorenzo al II-lea de Medici, care a condus Florenţa 
între 1513 şi 1519. În această lucrare, autorul a pre-
conizat, cu sinceritate, dar şi cu cinism, că, în politică, 
pentru atingerea scopurilor, se apelează la orice mij-
loace – minciună, viclenie, lipsa de scrupule, trădare, 
corupţie, „executarea” publică a opozanţilor, pentru a 

se descuraja orice contestare a autorităţii etc.  
Este vorba, aşadar, despre un tratat despre arta cu-

ceririi şi conservării puterii, bazat pe manipularea sen-
timentelor umane şi a reacţiei maselor.  

În timp, termenul machiavelism a trecut din zona 
doctrinei politice în limbajul curent, pentru a caracteri-
za succint atitudinea unor persoane care, abandonând 
morala, apelează sistematic la viclenie, minciună, cal-
cul premeditat, ingeniozitate în rău, abuz verbal, fu-
rie explozivă, comportament intimidant etc., pentru a 
atinge scopuri, interese personale precise.  

Se poate spune, de exemplu: „Realitatea arată ade-
sea că s-ar putea să reuşeşti în viaţă dacă minţi, te în-
furii, înşeli, adică dacă optezi pentru un comportament 
machiavelic.” Ori: „Cine gândeşte şi acţionează ma-
chiavelic este, desigur, indiferent faţă de valorile mo-
rale etc.”  

Rubrica şcolii  

Important e să vă ştie Hristos, nu Facebook-ul   
Aflăm de la cunoscutul filolog și profesor la Universitatea Babeș 

Bolyai, Adrian Papahagi, că „în Biblia ortodoxă numele Mântu-
itorului e ortografiat „Iisus Hristos” fiindcă creștinismul nostru e de filie-
ră bizantină, Evangheliile ne-au parvenit în limba greacă, iar în greacă 
se scrie Ἰησοῦς Χριστός. Vocala η se pronunța mai degrabă (e) în greaca 
clasică, dar în perioada bizantină s-a închis la (i), Ἰη a devenit „Ii”, deci 
avem doi de „I”: Iisus.  

În latină, vocala η a fost transliterată ca „e”, iar „i” se scria uneori 
lung („J”) la început de cuvânt, ceea ce a dat în limbile occidentale „Je-
sus”. Grecescul X (chi), la origine (kh) a devenit (h) în greaca bizantină, 
deci avem Hristós.  

 Latina a transliterat cuvântul grecesc, care înseamnă „Unsul Lui Dumnezeu”, echivalând consoana X cu 
„ch”, deci „Christus”, în care „ce” era pronunțat însă fără aspirație, deci (k). De aceea avem neologismele 
„creștini”, nu „hreștini”, creștinism, nu „hreștinism” și Cristian / Cristiana, nu Hristian și Hristiana.  

Sigur, poate părea incoerent să spui „Hristos”, dar „creștin”, dar dacă înțelegi filologic situația, nu are nimic 
să scrii „Iisus Hristos”, cu acest mic aer arhaic, bizantin, ca în liturghie și în Biblia ortodoxă. Cei de alte confe-
siuni, care nu au moștenit tradiția bizantină, au toate justificările să modernizeze grafia, scriind „Isus Cristos”. În 
fine, nu e un capăt de lume, câtă vreme știm cu toții la cine ne referim.  

Ne mai povăţuieşte domnul profesor Papahagi, că: „Nu e nevoie să puneți poze de la biserică: știm că sunteți 
credincioși și pioși. Important e să vă știe Hristos, nu Facebook-ul”. 

De ţinut minte!  

Pagină realizată de Roxana FURDEAN  

 Cel mai mare poet al Banatului, Damian Ureche, s-a născut în 
2 septembrie 1935 în localitatea Rugetu din judeţul Vâlcea şi a murit 
la 20 septembrie 1994 la Timişoara. Avea 59 de ani! 



16.mai

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

  Cătălin Flavius FLOREA

La îndemnul domnului 
Damian, primarul comu-

nei Vermeş, continui dialogurile 
mele cu Preaonoraţii Părinţi ai 
spiritualităţii vermeşene.  

Preaonorate Părinte Florea, 
sunteţi administratorul Oficiu-
lui Parohial «Adormirea Maicii 
Domnului din Ersig», comuna 
Vermeș.  

4Da și sunt onorat și bucu-
ros în același timp, că pot spune, pentru cititorii in-
teresantului jurnal interregional „Banatul” și câteva 
date despre mine și familia mea.  

Cu ce începem Părinte?  
4Păi să începem cu locul în care am crescut și 

copilărit.  
Vă rog.  
4Deși părinții mei sunt ardeleni de pe valea 

Tibleșului, mai exact din localitatea Spermezeu, 
greutățiile și încercările vieții i-a adus pe meleaguri 
bănațene, și Dumnezeu a rânduit ca eu să fiu năs-
cut aici în Banatul de munte la Reșița. Am copilărit și 
am crescut în comuna Berzovia, unde am și absolvit 
școala generală. În anul 2006 am început studiile la 
liceul Teologic ,,Ioan Popasu” din Caransebeș, ca mai 
apoi în anul 2010 să continui studiile universitare la Fa-
cultatea de Teologie tot din Caransebeș. Nu am vrut 
să mă despart de acest frumos oraș și am continuat 
studiile de masterat tot aici în Banatul de munte. Ur-
mând cursul firesc al vieții în anul 2013 mi-am înteme-
iat o familie căsătorindu-mă cu soția mea, Bianca.  

Când aţi fost hirotonit?  
4Prin bunăvoința PreaSfințitului Părinte Lucian, 

Episcopul Caransebeșului, la data de 23 noiembrie 
2013 am fost hirotonit diacon, iar în 15 decembrie 
am fost hirotonit preot pe seama bisericii cu hra-
mul ,,Adormirea Maicii Domnului” din parohia Ersig, 
Protopopiatul Reșița, unde îmi desfășor așa cum 
se cuvine toate activitățile: pastoral-liturgice, cul-
tural-misionare, social-filantropice și administrativ-
gospodărești, căutând să-mi împlinesc misiunea de 
slujitor al lui Dumnezeu și  al oamenilor.  

De când aţi simţit această chemare de slujire a lui 
Dumnezeu?  

4Domnișoară Roxana, această chemare  de a sluji 
lui Dumnezeu și oamenilor am avut-o încă din copilă-
rie. De mic copil îmi plăcea să merg la Sfânta Biserică 
și să mă întânesc cu Hristos prin Sfânta Împărtășanie, 
iar mai apoi după ce am mai crescut, la vârsta școlară, 
mă implicam în activitățile bisericești: eram ajutorul 
preotului în altar și recitam apostolul duminical. Îmi 
plăcea foarte mult că și în școală ora de religie era 
ținută în duh bisericesc de preotul din sat, prin pilde și 
istorioare frumoase care îți captau atenția.  

Vă amintiţi şi de un dascăl al acelor ani de frumoa-
să copilărie?  

4Desigur, amintesc, la întrebarea dumneavoas-
tră, de doamna profesoară Florentina Bîte care ne 
ducea în foarte multe excursii, locuri și mănăstiri.  

Pentru că cel care m-a îndemnat să stau de vorbă 
cu Preoţii comunei dumneavoastră, este chiar domnul 
primar Damian, vreau să aflu care este relaţia dum-
neavoastră cu administraţia locului?  

4Domnișoară, relația dintre oficiul parohial și 
administrația locală este una foarte bună. Dumnezeu 
a binecuvântat comuna noastră prin faptul că la Ersig 
avem o biserică de lemn, monument istoric de clasa A 

de interes național. Datorită acestui fapt în anul 2016 
am început, pornind de la o idee, demersurile accesă-
rii de fonduri europene pentru restaurarea, conserva-
rea și promovarea bisericii de lemn din Ersig. Pentru 
că suntem o comunitate mică, acest lucru ar fi fost 
imposibil fără ajutorul administrației locale.  

Ce-mi puteţi spune despre parteneriatul existent în-
tre Parohia ortodoxă din Ersig şi Primăria comunei 
Vermeş?  

4Pentru a obține aceste fonduri europene de   
restaurare a bisericii dar și pentru binele comunității, 
Parohia Ortodoxă Ersig dimpreună cu  administrația 
locală au făcut un parteneriat „Parteneriatul dintre 
Parohia Ortodoxă Ersig și Primăria Comunei Vermeș 
în calitate de lider de proiect” în care Primăria Comu-
nei Vermeș suporta toate cheltuielile acestui proiect.  

Felicitări!  
4Mulțumesc. Astfel că după multă muncă depu-

să atât din partea colectivului administrației locale, 
cât și a celorlalte echipe care au lucrat la acest pro-
iect, în data de 27 decembrie 2018 am semnat împre-
ună cu domnul primar Ioan Iacob Damian, și domnul 
vice- primar Petrișor Cireșan contractul de finanțare 
al proiectului: „Restaurarea Patrimoniului Cultural 
din Comuna Vermeș”, ca mai apoi, abia în data de 
16 iulie 2020 cu ajutorul Dumnezeului cel milostiv să 
deschidem prin rugăciune sub binecuvântarea Prea-
Sfințitului Părinte Episcop Lucian, al Caransebeșului, 
lucrăriile de pe șantierul bisericuței noastre.  

Preabunule Părinte, vă mulţumesc pentru acest dialog.  
4Și eu vă mulțumesc pentru atenția acordată și 

ne rugăm milostivului Dumnezeu ca harul Domnului 
nostru Iisus Hristos și dragostea lui Dumnezeu Tatăl 
și împărtășirea Duhului Sfânt să fie cu noi cu toți! 

Primãria comunei Vermeº suportã  toate cheltuielile restaurãrii, conservãrii ºi promovãrii bisericii de lemn din Ersig  

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Din albumul satului 
Ersig 

 Istoria de după perdea

Pe lângă ucraineanul Stepan Bandera, Hitler a fost un copil naiv 
După cum aflăm din articolul semnat de Gheorghe Panaitescu, documentele decla-

sificate de către Rusia la cererea reprezentanților Consiliului Popoarelor Rusiei 
au început să apară pe situl Ministerului Apărării al Federației Ruse. Președintele Putin a 
ordonat Arhivelor Ruse de Război să ridice secretul de stat impus asupra lor încă de pe vre-
mea lui Stalin. Documentele descriu crimele și atrocitățile săvârșite de către naționaliștii 
ucrainieni în timpul celui de-Al Doilea Război Mondial. Acestea au fost săvârșite de că-
tre organizațiile naționaliste ucrainiene cu sprijinul larg al populației ucrainiene și sunt 
înfricoșătoare în adevăratul înțeles al cuvântului. Ele arată un naționalism ucrainean cu 
adevărat subuman, plin de o ferocitate și o ură bestială față de tot ce înseamnă „altceva” 
decât ucrainian. În comparație cu Ucraina, Germania nazistă a fost un stat care chiar ar 
putea trece drept unul umanitarist. Pe lângă ucrainianul Stepan Bandera, Hitler a fost un 
copil naiv, conchide autorul articolului.  

Documentele sunt terifiante și arată că Ucraina anilor 1940-1945 a fost mai nazistă decât 
Germania nazistă și mai odioasă și mai fanatică decât SS-ul și decât Gestapo-ul german.  

Ura ucrainienilor împotriva rușilor și a evreilor era așa de mare încât dacă o fată ucrainiană se căsătorise cu 
un evreu sau cu un rus, atunci tatăl sau fratele ei o violau cu forța. Zeci de tinere nesuportând o astfel de umilință 
au alergat și s-au înecat în Nistru. Cele care nu se sinucideau erau prinse și spintecate de cei care le violaseră 
(adică de tații și frații lor) în felul următor: li se băga vârful cuțitului în vagin și erau spintecate așa de jos în sus.  

Citind aceste documente nu trebuie să crezi, ne asigură autorul, că Israelul nu va cere Ucrainei despăgubiri 
pentru crime și genocid. În mod normal, aceste despăgubiri ar trebui să ajungă la circa 200 de miliarde de euro. Is-
raelul va cere aceste despăgubiri, dar așteaptă ca apele să se limpezească în Ucraina. Adică să vadă cine va rămâne 
între granițele Ucrainei. Deocamdată, numai Crimeea, Donețk și Lugansk și-au declarat independența și au de-
venit republici ruse libere. Acestea nu se consideră parte a statului ucrainean și, evident, nu vor plăti despăgubiri.

Poezia de ţinut minte  

Virgil CARIANOPOL 

Primãvara 
Din somnul orb de noapte-ntunecoasă
De unde-au stat departe de frumos
Se reîntorc livezile acasă
În rochii înflorite până jos

E primăvară, iarăşi primăvară!
Pe fiecare margini de făgaş
Îşi scot strămoşii degetele-afară,
De ghiocei, de crini, de toporaşi

Se simte iarăşi mirosul câmpiei
Din nou aruncă soarele pojar
La cântecul înalt al ciocârliei
Ies roadele cu capetele-afar᾿

Aruncă ziua peste tot cu vrăbii
În codri cucii iară-au năvălit
Se bat cu gâtul păsările-n săbii
Şi glasurile-şi dau la ascuţit.  

Biserica de lemn din Ersig despre care Părintele Florea mi-a vorbit în 
interviul de mai sus, poartă hramul „Adormirea Maicii Domnului” şi este 
antedatată de anul 1767 înscris pe icoanele iconostasului. Biserica este 
înscrisă pe noua listă a monumentelor istorice.  

Biserica de lemn din Ersig este ridicată „în căţei” sau „în stobori”, cum 
se mai spune în graiul local. Aceasta este o structură de stâlpi prinşi în tălpi 
şi cununi. Pereţii sunt formaţi din blane groase culcate între stâlpi şi lipiţi cu 
ciamur pe interior şi exterior.  



17.mai

 oaia 
de Birchiº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ioan GUȚU - Primar al comunei Birchiș

La Birchiş, din parcul pri-
măriei privesc, cum în 

înălţimi un uliu se ridică din ceţu-
rile pustii şi cum aluneca somno-
ros deasupra Mureşului. Mure-
şul, cu spinarea sa schimbătoare 
la fiecare adiere de vânt şi la fie-
care ploaie. Apoi întârzii privind 
la mersul copiilor spre şcoală. 
Da, la Birchiş, aşa cum citiţi şi 
în titlul acestui interviu şcoala 

este privită ca un loc sacru. Şi acest fapt mi-a readus 
în memorie vorbele Președintelui  Academiei Române, 
domnul Ioan-Aurel Pop: „Școala temeinică nu se poate 
face la distanță, prin intermediul aparatelor. Chiar dacă 
avem mijloacele tehnice pentru a continua procesul 
educațional de la distanță pentru o perioadă, acestea nu 
trebuie să înlocuiască ceea ce este educația de milenii. 
Viața omenească, cu pandemie sau fără pandemie, nu se 
poate desfășura în afara școlii, a universității. Ca isto-
ric, știu că boala nu ne va îngenunchea pe toți, dar ca om 
simt că  atmosfera este tot mai apăsătoare.” Şi când asta 
spune Preşedintele Academiei Române...  

Domnule primar, la câţi ani ai dumneavoastră  de 
activitate administrativă stăm de vorbă?  

4Ei, domnișoară Roxana, au trecut douăzeci și 
patru de ani de mandat!  

Mulţi înainte!  
4Mulțumesc, dar îmi urezi un lucru nu ușor.  

Privind peste umărul acestor 24 de ani de muncă 
depusă în slujba comunităţii dumneavoastră, ce-mi 
puteţi spune?  

4În primul rând, aș menționa un fapt extrem de 
important, anume acela că la infrastructura comunei, 
putem spune că avem asfaltate majoritatea străzilor.  

Dar dispune comuna dumneavoastră şi de utilajele 
necesare întreţinerii acestor drumuri?  

4Desigur, atât pentru drumurile de exploatare 
agricolă, cât și pentru a celorlalte lucrări edilitar-
gospodărești comuna dispune de utilajele necesare 
pentru efectuarea lucrărilor de întreținere a drumu-
rilor de exploatare, a șanțurilor, a spațiilor verzi și a 
tot ceea ce este necesar. Primăria, așa cum am mai 
spus, fiind dotată cu o autobasculantă marca Iveco 
(6x4), achiziționată cu bani din bugetul local, un 
tractor marca Zetor cu încărcător frontal, un trac-
tor U 650 cu remorcă, achiziționate tot prin bugetul 
local, iar de curând am achiziționat și un buldoex-
cavator de data aceasta printr-un proiect AFIR cu 
finanțare europeană.  

Aveţi în adevăr, o zestre destul de bogată.  
4De asemenea, primăria comunei noastre mai 

dispune de toate agregatele necesare, respectiv trei 
tocători pentru resturi vegetale, trei motocositori, 
precum și o cositoare laterală atașată la tractor pen-
tru cositul vegetației de pe marginea drumurilor.  

Aceste utilaje le folosiţi şi pe perioada iernii?  
4Da, toate aceste utilaje sunt folosite și în peri-

oada iernii la dezăpeziri, nefiind obligați să încheiem 
contract de întreținerea drumurilor, lucrările fiind 
executate în regim propriu.  

Domnule primar, intrând în comuna dumneavoas-
tră la o oră de început de zi, am văzut elevii îndreptân-
du-se spre şcoală. Nu aţi întrerupt ciclul educaţional?  

4Nu, mai mult chiar, că veni vorba de școală, aș 
vrea să precizez că la noi în comună nu s-a desființat 
nici o școală, fiind singura comună din țară unde nu 
s-au desființat școli. La ora actuală funcționând două 
școli cu opt clase, atât la Birchiș, cât și la Căpâlnaș.  

La aceste şcoli au avut parte şi de lucrări de înnoire?  
4Da, ambele au fost reabilitate în totalitate. De 

asemenea, mai avem o școală cu clasele I-IV în loca-
litatea Ostrov și două grădinițe, atât în Birchiș, cât și 
la Căpâlnaș.  

 V-aţi gândit şi la momentele de recreere ale copii-
lor din comuna dumneavoastră?  

4Sigur că da, dovadă că am creat condiții tine-
rilor pentru a putea desfășura activități sportiv-re-
creative, stau cele două terenuri de sport sintetice, 
unul aflat la Birchiș și celălalt la Căpâlnaș, terenuri 
prevăzute cu instalații de nocturnă.  

Şi pentru cei şi mai mici?  
4Pentru cei și mai mici am construit spații de joacă 

în toate cele trei localitățile aparținătoare comunei.  
Domnule primar, vă mulţumesc pentru amabilita-

tea cu care mi-aţi acordat acest dialog.  
4Și eu vă mulțumesc.  

Suntem singura comunã din þarã unde nu s-au desfiinþat ºcoli

 Birchişul de altădată  

La curtea castelului din Căpâlnaş 

Curtea boierului 
George freamătă 

de viaţă. Se înmulţiseră 
hambarele, grajdurile. Fel 
de fel de anexe gospodă-
reşti se prăvăleau în şir 
pe coasta de la pădure şi 
până jos, la intrarea de la 
„Drumul Făgetului”. Cate-
rina este mândră de parcul 
castelului din Căpâlnaş, 
prin care se zbenguie ie-

puri, vulpi şi alte animale aproape domestice. El are 
în spatele castelului un parc natural, pădurea care se 
întinde pe sute de iugăre până la hotarul Făgetului. 
Despre animale, ce să mai vorbim? Săgetează peste 
cărări mai la tot pasul. Cristalul pâraielor oglindeşte 
în fapt de seară ciutele, întregind mirificul tablou al 
codrului. Ele, ciutele, adăpându-se, sunt ţinte sigure 
în faţa vânătorului.  

El nu trăgea niciodată în ele când beau apă. Ar fi 
o crimă. Ca un cuţit împlântat fără de veste în spatele 
cuiva. Animalele trebuie doborâte în mişcare. Ade-
vărata luptă pentru vânătorul care se respectă. Cur-
tea castelului este alta acum. Şi administratorul este 
altul. L-a adus pe Ionică Lincu de la ei, din Foen. 
Băiat cu oarecare carte. Isteţ, autoritar, bun organiza-
tor. Om însurat, aşezat la casa lui. L-a ajutat de şi-a 
ridicat casa aici, pe „Rândul Scurt”, în apropiere de 
castel. Un singur lucru mai avea de rezolvat, se gândi 
George, trebuia să se însoare. Taică-su i-o spusese de 
mai multe ori:  

 „George,tradiţia strămoşilor noştri a fost un ade-
vărat cult, în binecuvântarea locurilor unde au trăit, 
pentru a lăsa în urmă urmaşi, pomi roditori în grădina 
lăsată de străbuni”. Da şi asta o va face cât de curând.  

De pe Valea Cerneiului, cu umbrele serii în coar-
ne, se întorc vitele de la păscut. În fiecare dimineaţă 
şi seară, acelaşi interminabil du-te-vino, învăluit în 

norii groşi de praf.  
– Ionică! Vino aici!  
Ionică încheie discuţia cu câţiva argaţi, apropiin-

du-se de poartă la chemarea lui George.  
– Da, coane, ce doriţi să-mi spuneţi?  
– Priveşte învolburarea aia de praf, prin care înoa-

tă vitele, obosite, după o zi de păscut. Ce părere ai?  
– Să le facem o zăcătoare în pădure.  
– Asta e, Ionică. Mâine iei căţiva oameni şi le îngră-

diţi un ocol pentru înnoptare, în „Doldora”, la „Poiana 
Mare”. Faceţi colibe pentru văcari. Curăţaţi izvorul 
care se scurge în Valea Cernei. Săpaţi şi o fântână. Fi-

ricelul acela de apă din izvor vara seacă cu totul.  
– Aşa vom face, cucoane. Îngrăditurile porcilor le-

am mutat ieri la „Pământu-ăl Galben”!  Este mult jir 
pe acolo. Una din stâne am pus-o la celălalt capăt al 
satului, aşa cum mi-aţi spus, la poalele „Pietrarului”.  

– Bine, Ionică. La moară mai aveţi?  
– Suntem aproape gata. Pietrele sunt fixate, ca şi 

podul şi coşurile pentru făină. Mâine trebuie să so-
sească mecanicul cu „Bibolul” de la Lugoj. Nu aveam 
curaua aia mare, lată, care pune pietrele în mişcare. 
Este un jidan curelar la Făget. Veniţi  şi dumneavoas-
tră, pentru cumpãrarea curelei?  

– Nu, Ionică. Vino acuma să-ţi dau banii. Te des-
curci tu la negocieri. Până la urmă îi dai cât cere. Nu 
avem prin apropiere de unde lua asemenea curele. 

Aurel VODICEAN

Acţiune la Institutul de Credit şi de Economii „Făgeţeana”, aparţinând lui 
Alexandru Mocioni. Acţiunea a fost emisă la 1 ianuarie 1904. Întemeierea In-
stitutului, după cum aflăm de la domnul prof. dr. Dumitru Tomoni, s-a hotărât 
la Adunarea Generală din 26 aprilie / 8 mai 1891. Între cei 48 de acţionari şi 
membri fondatori,  au fost prezenţi şi fraţii Alexandru şi Eugen Mocioni.

Din arhiva cu documente 
rare a familiei Mocioni 
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Hristos, pe CruCe, Horea, pe roată.  
Hristos, pe GolGota, Horea, în apuseni.    

† IOAN 
MITROPOLIT AL BANATULUI

P ublicăm, cu fiască dragoste,  „Pastorala 
de Sfintele Paști” cu gândul frumos de 
a dărui tuturor cititorilor noștri, un nou 

mesaj de înțelepciune și iubire semnat de Ioan cel 
Bun, Mitropolit al Banatului istoric.  

† IOAN,  
Din mila lui Dumnezeu,  

Arhiepiscop al Timișoarei și  
Mitropolit al Banatului  

Iubitului nostru cler, cinului monahal  
şi drept-credincioşilor creştini, har, milă  

şi pace de la Dumnezeu Tatăl, iar de la noi,  
părintească binecuvântare.  

„...întristarea voastră se va preface în bucurie.” 
(Ioan 16, 20)  

Iubiți frați și surori în Domnul,  

Să dăm slavă Bunului Dumnezeu Care, prin 
sfintele slujbe, ne-a învrednicit să fim lângă Fiul 
Său Cel iubit, când Și-a desăvârșit drama prin care 
a mântuit lumea. Aceste ultime zile din viața Lui 
pământească au pricinuit întristare Maicii Sale 
Preacurate, Sfinților Apostoli și ucenicilor, dar și 
îngerilor. Am putea spune: Întristatu-s-au cerul 
și pământul. Cutremuratu-s-a iadul întru adâncul 
său.Omul asistă neputincios la desfășurarea acestei 
drame unice în conținut și una pe scena creației. 
Păcatul l-a dus pe om în robia întunericului.  

Hristos n-a așteptat pe Cruce să fie salvat de 
ucenici. Fiul lui Dumnezeu știa că a venit să-i 
salveze pe ei și pe noi, cei de azi, dar și pe cei de 
mâine. Hristos n-a strigat pe Cruce: Salvați-Mă!, 
ci: Vă iert și Mă voi sui în Cer să vă împac pe toți 
cu Tatăl.  

În Ghetsimani, Hristos le spune Apostolilor, 
înainte de marea Sa rugăciune: „Întristat este 
sufletul meu până la moarte” (Matei 26, 38). Iată 
ce a făcut omul căzut în păcat: L-a întristat pe 
Dumnezeu! Oare până când Îl vom mai întrista 
pe Dumnezeu cu păcatele noastre?! Ne înșelăm, 
fraților, crezând că pe Dumnezeu Îl putem 
condamna pe veci la întristare. Oare nu mai este 
iubire, nu mai este lacrimă de pocăință?  

Iubirea este lacrima lui Dumnezeu care a căzut 
peste om; este sângele vărsat de Hristos pentru noi.  

Iubirea este fecioara care își caută Mirele Care 
S-a răstignit pentru ea.  

Pe Cruce, Hristos a murit moartea.  
Noi L-am pus pe Cruce, iar El ne-a pus 

atunci pe aripile veșniciei. Cum știe Dumnezeu 
să răsplătească omului: omul Îi dă Crucea, iar 
Dumnezeu, veșnicia!  

Crucea n-a putut opri iubirea lui Dumnezeu, 
iubirea trece dincolo de Cruce. Dumnezeu, chiar 
și atunci când este întristat, iubește. Eu, când sunt 
întristat, urăsc, hulesc și judec.  

Doamne, mai varsă o lacrimă peste ale noastre 
inimi să se umple de iubire!  

Iubiți fii duhovnicești,  

Întristată este lumea azi, dar prin credință 
„întristarea voastră se va preface în bucurie” (Ioan 
16, 20), așa le grăia Hristos Apostolilor Săi. Cred 
că acest cuvânt ni l-ar da și nouă azi, mai ales celor 
din ale căror familii au plecat mamă, tată, frați, 
prieteni.  

Dumnezeu să preschimbe întristarea din inimile 
frățiilor voastre, așa cum a preschimbat întristarea 
care a fost în inima Maicii Domnului, a Sfinților 
Apostoli și a ucenicilor, după Cruce, piroane și 
cununa de spini.  

Iubiților, sfânta lumină pe care o primiți este 
parte din bucuria pe care au primit-o femeile 
mironosițe când s-au dus la Mormânt să-L caute și 
să-I ducă mir lui Hristos, Mirelui Ceresc: „Dar când 
mergeau ele să vestească ucenicilor, iată Iisus le-a 
întâmpinat, zicând: Bucurați-vă!” (Matei 28, 9)  

În taina sfintei lumini se ascunde iubirea lui 
Hristos. Dumnezeu ne întâmpină și la acest Praznic 
mare cu lumină, întru care sălășluiește iubirea Lui 
față de om, coroana creației Sale.  

Omul este nu numai rodul înțelepciunii lui 
Dumnezeu, dar și al iubirii Sale. Iubirea lui 
Dumnezeu iartă inima împovărată și smerită și 
transcende chiar și moartea. Să nu-ți fie teamă de 
iubire și de moarte.  

Iubește și iartă, iar moartea nu te va atinge.  
Există în Cer o casă în care domnește iubirea. În 

acea casă este așteptat să vină omul care, în această 
lume, caută o singură comoară: pe Hristos.  

Iubi ț i i  mei  f ra ț i ,  în  exis tența  noastră 
pământească nu putem pune în paranteză sufletul. 
La sfârșitul vieții, unii frați creștini zic: Ce a fost 
aceasta? Înseamnă că au trăit ca o nonprezență 
pe acest pământ, neștiind că mormântul este casa 
vremelnicei veșnicii.  

Fraților, noi, românii, nu ne-am extins în 
istorie pe orizontală, ci în Sus și nu am încercat 
să ne înveșnicim în piramide, ci în biserici și în 
mănăstiri. Biserica este semnul că neamul nostru 
se află pe aripile veșniciei, iar nu pe cele ale morții 
și că am fost zidiți la rândul nostru spre nemurire. 
Chiar și atunci când am fost trași pe roată în istorie, 
ca neam, Hristos a sfărâmat roata și ne-a ajutat să 
ne ducem crucea neamului până la Golgota cea de 
Sus.  

Hristos, pe Cruce, Horea, pe roată.  
Hristos, pe Golgota, Horea, în Apuseni.  
Prin Jertfa lui Hristos vom dobândi Împărăția 

bucuriei lui Dumnezeu.  
Prin suferință vom păstra Carpații, casa 

vremelniciei noastre pe acest pământ.  

Iubiți frați și surori,  

Hristos, după moartea pe Cruce, a trecut 
prin marea noapte spre Înviere. După ultimele 
Sale cuvinte, S-a lăsat marea tăcere. Constantin 
Brâncuși, pe malul Jiului, a dăltuit în piatră tăcerea 
și apoi în tăcere s-a întâlnit cu Infinitul.  

Așa cum te părăsește umbra în noapte, așa L-au 
părăsit pe Hristos ucenicii Săi.  

Iubiților, Hristos nu a fost răstignit între doi 
sfinți, ci între doi tâlhari, vrând să ne arate că a 
venit și pentru ei pe acest pământ; și pe tâlhari îi 
așteaptă la poarta Cerului. Unul dintre tâlhari Îl 
apără pe Hristos, arătându-I nevinovăția.  

O, de cât har s-a învrednicit acest tâlhar pe 
cruce! Atemporal, am putea spune că, în momentul 
când acest tâlhar Îl apăra pe Hristos, el atunci a 
înviat. Hristos, lăsându-l pe cruce, a coborât la iad 
și apoi, împreună cu tâlharul, au pășit pe poarta 
Raiului. Tâlharul rămâne și pentru noi un reazem 
de nădejde pentru iertarea și iubirea lui Dumnezeu.  

Iubite frate, chiar dacă, până în această noapte 
a Învierii, ai tâlhărit, scoală-te și vino la Cruce, 
încă mai este Hristos pe ea. Și pentru tine a curs 
o picătură de sânge din coasta Lui. Înainte de a 
coborî la iad, Hristos a coborât în inima tâlharului. 
Și azi, din Potir, Hristos poate să coboare în inima 
ta. El așteaptă de la tine un semn de pocăință și să 
verși o lacrimă.  

Lacrima este rostirea sufletului, este strigătul 
din adânc către Dumnezeu.  

Adânc, Doamne, adânc, căci în adânc de păcate 

am căzut!  
Doamne, chiar dacă suntem mai în adânc decât 

iadul, află-ne cu lumina Învierii Tale!  
Cine Îl apără azi pe Hristos? Poate vei zice că 

nu mai e pe Cruce. Dar, dacă iei bine seama, vei 
vedea că azi, mai mult ca oricând, se bat mii de 
piroane în Trupul tainic al lui Hristos, în Biserica 
Sa. Nu ai vrea să iei și tu chipul tâlharului care, 
pironit fiind pe cruce, Îl apăra pe Hristos?! Tâlharul 
era în piroane pe cruce, tu, liber. Ridică-ți fruntea 
și mărturisește că: „Iisus Hristos este Fiul lui 
Dumnezeu (...). Care pentru noi oamenii și pentru 
a noastră mântuire S-a pogorât din ceruri și S-a 
întrupat de la Duhul Sfânt și din Fecioara Maria și 
S-a făcut Om” (Simbolul Credinței). Tu ești mai 
bun decât un tâlhar, îndrăznește și mărturisește-L 
pe Cel Care S-a luptat în locul tău pe Cruce, murind 
moartea. Cu doi tâlhari a fost Hristos răstignit, dar 
numai pe unul l-a luat cu Sine și a intrat în Rai.  

Iubiților, să nu nesocotim bunătatea, răbdarea 
și iubirea lui Dumnezeu, dar nici dreptatea 
Lui. Hristos spune despre Sine: „Eu sunt Calea, 
Adevărul și Viața” (Ioan 14, 6). Adică să nu-L 
nesocotim pe Cel Care este Dreptatea în Sine și 
Iubirea desăvârșită.  

Hristos iartă și binecuvântează pocăința 
tâlharului și socotește răstignirea lui pe cruce, 
lângă Mântuitor, ca pe o jertfă adusă lui Dumnezeu 
pentru păcatele sale.  

De ce mare har s-a învrednicit acest tâlhar! Cei 
doi tâlhari au avut aceeași chemare, pe amândoi i-a 
luat Hristos de mână cu Sine pe cruce, dar, când 
au ajuns la poarta Raiului, unul a zis: Eu vreau 
să rămân cu tâlharii. Lumina Raiului mă orbește, 
lăsați-mă în adâncul întunericului. Și lăsat a fost.  

Iubite mame, v-am văzut de multe ori venind la 
sfânta biserică ținându-vă copilașii de mână. Aveți 
grijă de ei și să vă ajute Bunul Dumnezeu să intrați 
cu toții de mână în Rai, așa cum a intrat și Hristos 
cu tâlharul.  

După Înviere, cu toții avem aceeași chemare a 
lui Hristos, să intrăm în Împărăția luminii: „Cine 
voiește să vină după Mine, să se lepede de sine, 
să-și ia crucea și să-Mi urmeze Mie” (Marcu 8, 
34). Aceasta este porunca marii chemări a iubirii 
lui Dumnezeu.  

Hristos a împărțit Raiul cu un tâlhar, ai nădejde 
că vrea să-l împartă și cu tine.  

Iubite frate, poate că nu ai aici nicio palmă de 
pământ; vino la Hristos și îți va da o parte de Cer. 
N-ai pământ, ai cer și vei fi cel mai bogat om.  

Iubiților, Hristos Cel Înviat, prin Jertfa Sa 
pe Cruce ne-a redat bucuria vieții și arvuna 
dobândirii fericirii veșnice. De astăzi avem 
moștenire cerească, de vom dori-o de aici, de pe 
pământ, de vom crede, de vom iubi și de ne vom 
smeri ca tâlharul de pe cruce: „Binecuvântat fie 
Dumnezeu și Tatăl Domnului nostru Iisus Hristos 
Care, după mare mila Sa, prin Învierea lui Iisus 
Hristos din morți, ne-a născut din nou spre nădejde 
vie, spre moștenire nestricăcioasă și neîntinată și 
neveștejită, păstrată în ceruri pentru voi” (I Petru 
1, 3-4).  

Bucuria Învierii să-i cuprindă și pe frații noștri 
care sunt în suferință, Hristos a suferit și pentru ei!  

Doamne, mângâie și depărtează suferința acestui 
neam greu încercat acum!  

Iubiți frați și surori, la acest Praznic vă doresc 
să aveți parte de bucuria femeilor mironosițe.  

Fraților, e primăvară!  
A înflorit Trandafirul pe Golgota:  

Hristos a înviat!  


